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É R T É K E I N K

-Értékünk Balázs Antal Macigyüjteménye?
-Igen értékünk.

Dicsérendő a szemlélet, ha egy közösségen belül el tud 
szakadni az „enyém, tiéd”-től. A nagy nehezen „összerakott” 
érték legyen  a MIÉNK. Az apró és nagy dolgok születése 
legyen közös öröm. Az anyagi és szellemi gyarapodás mind 
a településünk értékét növeli függetlenül attól, hogy ki hozta 
létre.

Egyszerű példaként: értékesebb a falunk, ha eljutunk tu-
datilag odáig, hogy senki nem szór cigarettacsikkel és sze-
méttel teli a közterületeinket, ha portánk és házunk eleje 
rendezett, ha közeledve, vagy távolodva községünkhöz nem 
balkáni (bocsánat a Balkán lassan már nem „Balkán”, -éb-
redjünk és igyekezzünk!) állapotok köszöntik a vendéget és 
lehetne még tovább sorolni mi minden tenne bennünket még 
értékesebbé a mezőgazdaság, a szolgáltatás, a vendéglátás 
és még nagyon sok területen.

Gazdagabbak leszünk, ha a múlt ránk maradt emlékeit 
megőrizzük, leírva a hajdani történéseket, összegyűjtve  a 
még fellelhető tárgyakat. (Jó pár évvel ezelőtt volt egy gyűj-
tési akció az iskolások és a szülők „összehordtak” tetemes 
mennyiségű rég használatos tárgyat és eszközt.  Egy „mú-
zeumnyi” területett sikerült is berendezni. Kis idő elteltével 
szegényedtünk, a gyűjteménynek vége lett, a tárgyak „felszí-
vódtak”. A fene se gondolta volna, hogy e nemes kezde-
ményezés pecsételi meg a jövőt, hiszen hiába próbálnánk 
ismét olyan gazdag helytörténeti gyűjtemény összehozni, 
azok a tárgyak már soha sem kerülnek elő.)

Dicsérendő, hogy az önkormányzatunk felismerte a lehe-
tőséget és közösen a gyűjtővel létrehozza az ország első és 
jelenleg egyetlen macimúzeumát, ami a tervek szerint helyt 
ad egyéb, régmúltat idéző tárgyaknak is.

Nyíl ik a Macimúzeum
Gazdagodunk. 

Mintahogy pár tíz évvel ezelőtt országszerte gazdagok vol-
tunk a hírnévvel, ami Rákóczifalvát idézte a gyümölcsfa-
csemete említésekor.

Létrejön a macimúzeum, helyt ad sok száz család egy-egy 
pici életdarabjának. A régi macik puha bundái őrzik hajdani 
gazdáik babusgató melegségét, szorító, az ismeretlen sötét-
ség elől menekülő ölelését, a könnycsepeket, melyek felszá-
radásához kicsiny játszótársuk adott segítséget.

Olyan „tárgyak” kerülnek közszemlére, melyekre minden 
korosztály szívesen tekint. Maradandó élményt adnak gye-
rekeknek, katalizátorként áramoltatják ezüstös hajú nagy-
mamák és nagypapák gyermekkori emlékeit. A későbbiek-
ben már csak fantázia kérdése, hogy mi kapcsolható még 
a „Macihoz”, mint fogalomhoz. A létesítmény kiknek lesz 
vonzó- és kohézios erő. Milyen vállalkozói réteg és közös-
ségi egyberendeződés lát üzletet és emblematikus húzóerőt 
ebben az országosan páratlan lehetőségben (bár anyagi áldo-
zatról és kockázatról is lévén szó „gazdagódó településünk” 
majd minden csoportosulása ellenkező irányba mozdul szí-
vesebben). Ha okosan élünk a múzeum adta lehetőséggel az 
évek során eljuthatunk odáig hazánkban és talán európában 
is, ha MACI, akkor RÁKÓCZIFALVA! (Valóra válhat pol-
gármesterünk merész gondolata: „a község határában nagy 
macifigura köszöntse az ideérkező idegent”)

Megtörtént az első lépés, de lépjünk tovább. Keresük, 
kutassuk értékeinket, melyek hasonlóan alkalmasak a szür-
keségből való kilépésre, ha nem lelünk hozzuk létre, hiszen 
széles a skála. Köztünk élnek tehetséges és kevésbé tehet-
séges emberek. Öztönözzük és segítsük őket, hogy saját 
életterükben a legkiválóbbak legyenek. Anygi és szellemi 
gazdagodásuk által nő a MI értékünk is.

Papp Imre
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Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K
A Szolnoki Kistérség Többcélú Társulás Tanácsülést tar-

tott január 23-án, melyen a kistérségi szociális és gyermekjóléti 
alapszolgáltatási központ rákóczifalvi működéséről tárgyaltak. 

*
Nagykörű községben a Vásárhelyi Terv Önkormányza-

ti Tanácsának ülésén vett részt Tóth Lajos polgármester, 
melyen a 2006. év feladatait, a VTT vidékfejlesztési program-
ból eredő kormányzati feladatok végrehajtásának megvalósu-
lási ütemét tekintették át és egyeztették az egységes – célok 
érdekében történő – fellépés eszközeit.

*
Településünkön épülő kábeltelevíziós hálózattal össze-

függő megbeszélést tartottak a Polgármesteri Hivatalban a PR-
Telecom Zrt. műszaki igazgatójával, Polovics Mihály úrral.

*
Január 31-én a Közösségi Házban a helyi civilszervezetek 

vezetői részére a polgármester civil fórumot hívott össze, 
melyen a résztvevők tájékoztatást kaptak II. Rákóczi Ferenc 
születésének 330. évfordulója alkalmából rendezendő prog-
ramról, a Budapesten megrendezésre kerülő „Utazás 2006.” 
kiállításról, az önkormányzat 2006. évi költségvetéséről, va-
lamint a civilszervezetek részére nyújtott pályázati lehetősé-
gekről. 

*
A kistérségi együttműködés tapasztalatairól és a 2006. évi 

pályázati lehetőségekről tárgyalt Rákóczifalva polgármestere 
a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Közgyűlés Elnökével, Tokár 
István úrral. 

* 
Az önkormányzati intézményekben működő érdekkép-

viseleti szervek, valamint az önkormányzat vezetőinek 
résztvételével, Érdekegyeztető Tanács ülésére került sor 
február 3-án a Polgármesteri Hivatalban, melyen az önkor-
mányzat 2006. évi költségvetését tárgyalták meg.

*
Február 8-án Konzorciumi ülést tartott a Városháza 

dísztermében Szolnok Megyei Jogú Város Önkormány-
zata, mint a Kétpói Konzorcium Gesztor Önkormányzata. 
Az ülésen módosították a Kétpói Regionális Hulladékle-
rakó üzemeltetéséről szóló szerződést a hulladékudvarok 
üzemeltetése, a hulladéklerakó őrzés-védelme, valamint 
eszközbeszerzési tender keretében beszerzett eszközök 
üzemeltetése tekintetében, illetve a Szolnok, Újszászi úti 
hulladékátrakó állomáson és hulladékválogató műben 
próbaüzem lefolytatásáról szóló szerződést. Tájékoztatást 
adtak a Szolnok Térségi Hulladékgazdálkodási Rendszer 
környezetvédelmi felülvizsgálat és rekultiváció tervezé-
sének helyzetéről. Tárgyalták a Szolnok Térségi Hulla-
dékgazdálkodási Rendszer PR- és Kommunikációs te-
vékenységéről szóló zárójelentés-tervezetet.  Tóth Lajos 
polgármester urat az ügyvivő tanács tagjává választották.

*
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzatának Képvise-

lő-testülete 2006. február 9-én tartotta soros ülését. A főbb 
napirendi pontokból:

Novák Gyula képviselő úr interpellációjában arra kérte az 
Önkormányzatot a közelgő választásokra tekintettel, hogy a 
főtéren az artézi kút mellett, illetve a faluban több helyen állít-
son fel politikai hirdetőtáblákat. 

Polgármester és jegyző úr tájékoztatása szerint a választási 
eljárásról szóló 1997. évi C. törvény, továbbá a közterületek 
rendeltetéstől eltérő használatáról, a plakátok, hirdetések, fal-
ragaszok elhelyezéséről, valamint a zöldterületek használatá-
ról szóló 14/2005. (VI. 1.) helyi rendeletben foglalt szabályok 
figyelembevételével – a hirdetőtáblák felállításának nincs aka-
dálya. Az önkormányzattal egyeztetve a pártok állíthatnak fel 
saját költségen hirdetőtáblákat. A polgármester úr jelezte, hogy 
a plakátok jogszerű elhelyezésére a jegyző úr már januárban, 
írásban felhívta a helyi pártok vezetőinek figyelmét.

Novák Gyula úr interpellált a Közösségi Ház színháztermé-
ben található radiátorok elégtelen működése miatt. Pálinkás 
Györgyné igazgató asszony elmondta, hogy egy radiátor rossz, 
a kijavítására a szükséges intézkedéseket már megtette. 

*
Többszöri tárgyalást, valamint pénzügyi bizottsági egyez-

tetést követően a testület elfogadta a 2006. évi költségvetést. 
Polgármester úr elmondta, hogy az idei év sem lesz könnyebb 
a 2005. évinél. Ebben az évben az Önkormányzatnak mintegy 
800 millió Ft-ból kell gazdálkodnia. A 2005. évihez képest 10,3 
%-kal lesz  kevesebb a normatív állami hozzájárulás. A nagy 
összegű forráshiányra való tekintettel a működési és fenntartá-
si kiadások megvalósításához a korábbi években megszokott 
szigorú gazdálkodásra, takarékoskodásra van szükség. 

*
A Kegyelet Bt. helyett– kizárólag temetőfenntartásra és 

kegyeleti közszolgáltatásra szakosodó - Rekviem-2003. Bt-vel 
köt kegyeleti közszolgáltatási szerződést az Önkormányzat a 
temető rendeltetésszerű üzemeltetésére. 

*
2006. február 15-i hatállyal módosul a temetőkről és a te-

metkezésről szóló önkormányzati rendelet. A szolgáltató cég 
az elmúlt években jelezte, hogy árat kíván emelni. A velük 
folytatott többszöri polgármesteri egyeztetés alapján sikerült 
elérni, hogy a településünkön a sírhelyárak és a közszolgál-
tató által biztosított szolgáltatások díjai 2003. év óta nem 
emelkedtek.  A temető fenntartási költség a korábban több 
jogcímen meghatározott temetői díjszabást foglalja egybe, ez-
zel egy időben megszüntetésre került az egyszeri szemétszál-
lítási díj, az úthasználati díj, valamint a sírhely gaztalanítási 
egyszeri díj. A síremlék építés engedélye 2.000 Ft-ról 5.000 
Ft-ra módosult. 

*
A JNSZ Megyei Területfejlesztési Tanács pályázatot hirde-

tett a céljellegű decentralizált támogatás elnyerésére 2006. 
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Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K
Helyi hulladékgazdálkodási tervről szóló rendeletet al-

kotott a képviselő-testület a hulladékgazdálkodásról szóló 
2000. évi XLIII. törvény felhatalmazása alapján, az országos 
és a területi hulladékgazdálkodási tervben foglalt célokkal, 
feladatokkal és a település rendezési tervével összhangban. 
A hulladékgazdálkodási terv részletesen felméri a településen 
keletkező szilárd, folyékony, valamint veszélyes hulladékok 
forrásait, mennyiségét és tartalmazza ezek ártalmatlanságának 
lehetőségeit, a környezettudatosság jegyében stratégiai célokat 
határoz meg a hulladékmennyiség csökkentése érdekében. A 
célok elérése érdekében konkrét cselekvési programot határoz 
meg. 

*
A képviselő-testület határozott a szavazatszámláló bizott-

ság tagjairól. A választási eljárásról szóló 1997. évi C. törvény 
alapján a szavazatszámláló bizottság három tagját és szükséges 
számban póttagokat a települési önkormányzat képviselő-tes-
tülete az országgyűlési képviselők általános választásának ki-
tűzését követően, legkésőbb a szavazás napja előtti 20. napon 
választja meg. 

*
Lakossági kérelem érkezett a Polgármesteri Hivatalhoz a Rá-

kóczi úti buszforduló és a Hulladéklerakó közötti útszakasz 
felújításával kapcsolatban. Az önkormányzat már kétszer nyúj-
tott be pályázatot ezen útszakasz felújítására, amelyek mindkét 
esetben forráshiány miatt kerültek elutasításra. Mivel a beru-
házás nincs 2006. évre betervezve, a testület úgy döntött, saját 
erőből nincs lehetősége az említett utat megépíteni. Pályázati 
lehetőség esetén természetesen újra meg kívánják pályázni az 
út felújítását. 

*
Polgármester úr tájékoztatta a képviselő-testületet a 2005. 

évi csípőszúnyog elleni védekezés eseményeiről, valamint a 
2006. évi szúnyoggyérítés feladatairól, költségvonzatáról. A 
gyérítés idén is az önkormányzatok között megkötött együtt-
működési megállapodás és a közbeszerzési eljárás nyertesével 
megkötött kivitelezői szerződés alapján történik.

*
A 2005. december 13-i Rákóczi Kerekasztal megbeszélésen 

a civil szervezetek részéről a Rákóczi úton található ún. Dezső 
kocsma helyiségének hasznosítására a következő javaslatok 
érkeztek: könyvtár bővítése, helytörténeti múzeum létrehozá-
sa, civilház kialakítása. Az önkormányzat későbbi időpontban, 
megfelelő előkészítést követően napirendre tűzi a helyiség 
hasznosításának lehetőségéről szóló előterjesztést.

*
Rákóczifalva gesztorgazdaságával, Kengyel, Tiszapüspöki és 
Szajol önkormányzata közös pályázatot nyújtott be a LEADER 
+ programra. Az értékelő bizottság megvizsgálta a pályázatot 
és megállapította, hogy a rákóczifalvi pályázat a lehetséges 100 
pontból 100 pontot kapott. Ezután a döntést hozókon a sor! 

évre, melyre az önkormányzat pályázni kíván, a Dózsa György 
út megépítése projekttel. Az út 836 méteres szakaszát, 3-4 
méteres szélességgel, szilárd útburkolattal látnák el, melynek 
költségvetése több mint 30 millió Ft. Ebből 70% pályázati tá-
mogatás, 30% saját erő, melynek egy részét lakossági hozzájá-
rulások, másik részét az önkormányzat fedezné. 

*
Pályázat benyújtásáról döntöttek az Észak-alföldi Fejleszté-

si Tanácshoz a Rákóczi út burkolatának felújítására, nyom-
vályú megszüntetésére. A pályázott támogatás mértéke a be-
ruházási költségek 50%-a lehet, a saját erőt az önkormányzat 
vállalja. A projekt költségvetése összesen 16 millió Ft. 

*
A Polgármesteri Hivatal akadálymentesítését is pályázati 

támogatásból kívánják megvalósítani. A Fogyatékosok Esélye 
Közalapítvány a beruházási költségek 80%-ára nyújt sikeres 
pályázat esetén támogatást. Az ügyfélszolgálati és szociális 
helyiségek akadálymentes elérhetőségének biztosítása közel 
600 ezer Ft önkormányzati saját erőből és 2,5 millió Ft pályá-
zati támogatásból valósulhat meg. 

*
Március 1-től változik a települési képviselők, bizottsági 

tagok tiszteletdíjáról, természetbeni juttatásáról és költségté-
rítéséről szóló önkormányzati rendelet. A köztisztviselői illet-
ményalap 70%-a helyett 100%-a, vagyis 35.000 Ft lesz a havi 
tiszteletdíj alapdíja. 

*
Döntöttek a polgármester illetményének emeléséről is. 

Eddig a törvény szerint járó minimális díjazásban részesült 
(11 x 35.000 Ft). Az összeg 2006. január 1-jei hatállyal 12,5 
x 35.000 Ft-ra módosul. A két alpolgármester tiszteletdíját a 
polgármesteri illetmény 30%-ában határozták meg. Az ülésen 
elhangzott: az elmúlt három évben sem a köztisztviselők, sem 
a közalkalmazottak, sem a tisztségviselők (polgármester, al-
polgármesterek, jegyző) jutalomban nem részesültek!

*
Békéscsaba Megyei Jogú Város Közgyűlése felhívással for-

dult az ország valamennyi önkormányzatához azzal a kéréssel, 
hogy a településen lévő I. világháborús emlékműnél Trianoni 
emléktábla kerüljön elhelyezésre. A képviselő-testület azono-
sult a felhívásban foglaltakkal és úgy döntött, hogy 2006. júni-
us 4-ig – a megemlékezés napjáig – elkészítteti az emléktáblát 
a Hősök Parkjában található emlékműre, mely méltó helyül 
szolgál a Trianon gyászos emlékének. 

*
Meghatározták a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és 

Alapfokú Művészetoktatási Intézmény I. évfolyamára történő 
beiratkozás időpontját. A leendő elsősöket 2006. április 24-én 
hétfőn 8-13 óráig, valamint április 25-én kedden 13-18 óráig 
lehet beíratni a szülőknek. Továbbá a „Virágoskert” Óvoda fel-
vételi időpontjait is meghatározták. Az óvodai felvétel időpont-
ja: 2006. április 11-én kedden, 08-órától 16.00 óráig, valamint 
2006. április 12-én szerdán, 08-órától 16.00 óráig.

2006.másodikszám
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Településünkön az elmúlt napokban nagy mennyiségű 
hó hullott le, illetve további havazás és csapadék várható 
az időjósok szerint. Észlelhették, hogy a Falugondnokság 
Kft. dolgozói a hó eltolásról minden utcában gondoskod-
tak, megkönnyítve így  mindannyiunk közlekedését.
Melegebb napok közeledtével - a hó olvadása esetén -, 
mivel a talaj a tartós fagyok következtében nem tudja elszív-
ni az összes vizet, az utcákban nagy sár, illetve a település 
egyes pontjain belvíz alakulhat ki. 

A Polgármesteri Hivatal ebben az esetben is megteszi a 
szükséges intézkedéseket a Falugondnokság segítségével 
(belvíz-védekezésre felkészülés, vízelvezetés a település 
utcáiban, majd tavasszal pedig az út szélének lenyesése, a 
felrakódott föld eltávolítása), de az Önök közreműködése 
nélkül ezek az erőfeszítések önmagukban nem vezetnek 
eredményre. Ezúton is kérem a lakosságot, hogy olvadás-
kor a háza előtti úttestről vezessék le a vizet az árokba. 
Megelőzve ezáltal a nagyobb belvízveszélyt, illetve meg-
könnyítve  az utcákban a közlekedést.

Remélt megértésüket köszönöm, és bízom abban, hogy 
mindannyiunk érdekét szolgálók segítő közreműködésük 
eredményes lesz!

Tudatában vagyunk annak, hogy nem ez a végső meg-
oldás. A település teljes belvíz elvezetési rendszer kiépíté-
séhez a szükséges lépéseket megtettük. (Folynak a terve-
zési munkálatok.)

Tóth Lajos polgármester

Tájékoztatjuk a lakosságot, hogy elem-visszagyűjtési prog-
ram kezdődött a településünkön a Design Kft. és a polgár-
mesteri hivatal szervezésében. Cél egy olyan rendszer kiala-
kítása és működtetése, amely megfelel a helyi és országos 
környezetvédelmi- hulladékgazdálkodási céloknak, a részt-
vevők elvárásának és mindnyájunk érdekét szolgálja. Az el-
használt elemeket (ceruzaelem, laposelem, telefon akkumu-
látorok stb.) az Általános Iskolában és a Közösségi Házban 
felállított külön erre a célra rendszeresített gyűjtőedényekben 
helyezhetik el, díjtalanul! Kérjük Önöket, tegyünk közösen 
azért, hogy a környezetre veszélyes anyagoktól ilyen szerve-
zett, és szabályozott körülmények között szabaduljunk meg. 
 Polgármesteri HivatalA településen lakók, illetve a 2006. január 30-i soron kí-

vüli képviselő-testületi ülésen egy képviselő jelezte, hogy 
január második felében több alkalommal hallható volt 22.00 
óra után repülőgépek, illetve helikopterek zaja, amely zavar-
ja a település lakóinak nyugalmát. Ezzel kapcsolatosan 2006. 
február 1-jén, levélben kereste meg a polgármesteri hivatal 
az alakulat parancsnokát. A február 7-i válaszlevélben jelez-
ték részünkre, hogy az ezred a kérdéses időpontban, két eset-
ben hajtott végre repülést, 22 órát követően, melynek során 
betartásra kerültek a zajcsökkentő felszállásra vonatkozó 
előírások. Tájékoztatásul közölték, hogy 22.00 és 06.00 óra 
között a 176/1997. (X. 10.) Kormányrendeletben meghatá-
rozott engedélyezett mértéket nem lépték túl. A látvarepülési 
szabályokat követő helikopterek a ki- és besorolási manőve-
rek végrehajtásakor Rákóczifalva települést minden esetben 
kikerülik. A parancsnok úr biztosított bennünket arról, hogy 
a repülések során betartják a vonatkozó szabályokat, annak 
érdekében, hogy a repülések ne zavarják Rákóczifalva lako-
sainak nyugalmát.

Polgármesteri Hivatal

Mit kezdhetünk az elhasznált elemekkel? 

Tisztelt Rákóczifalvai Lakosok!

Éjszakai repülés

A Falugondnokság Kft. esztétikus, napjaink elvárásának 
megfelelő WC-vel ellátott ügyfélvárót alakított ki a község-
háza felújítása során. 
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Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

Községünkben a ravatalozó épülete a háború után épült, 
közel félévszázados épület, amelyen gyakorlatilag ötven 
éve nem végeztek jelentősebb átalakítást, felújítást. A rava-
talozó korszerűsítése régóta jelentkező lakossági igény. A 
gyászolók méltó körülmények között szeretnék halottaikat 
felravatalozni, és utolsó útjukra elkísérni. Ezért fontos szá-
munkra, hogy a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Területfej-
lesztési Tanácshoz benyújtott pályázaton 4 millió Ft-ot nyert 
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata a ravatalozóépü-
let felújítására. A beruházáshoz szükséges, további több 
mint 3 millió Ft-ot az önkormányzatnak kell előteremteni. 
A ravatalozó felújításához – képviselői indítványra született 
testületi döntés alapján – tisztelettel kérjük és reméljük a 
lakosság segítségét, hozzájárulását!

Akinek lehetősége engedi, akár csekély összeggel is, a 
Rákóczifalváért Közalapítvány (közhasznú alapítvány) 
számlájára (számlaszáma: 11745004-20072784) befizetett
összeggel támogathatja a ravatalozó felújítását. 
Ebben az évben az alapítvány a személyi jövedelemadó 1 
%-ból befolyt összeget is a ravatalozó felújítására kívánja 
fordítani. Az alapítvány adószáma: 18830682-1-16.
 Azoknak, akik már ajánlottak fel támogatást tisztelettel 
megköszönjük.

Amennyiben kérik és hozzájárulnak nevük, illetve a tá-
mogatás összegének megjelenéséhez, az adományaikról a 
Rákóczi Lap hasábjain, valamint a Rákóczi Hírmondóban 
folyamatosan tájékoztatást adunk.

Csekk kérhető a Polgármesteri Hivatalban (Rákóczifalva 
Szabadság tér 2.), illetve a befizetéssel kapcsolatban infor-
mációt adunk az 56/441-006 telefonszámon.
    Tisztelettel: Rákóczifalva Nagyközség Képviselő-tes-
tülete megbízásából:

  Tóth Lajos  polgármester
A felújítás műszaki tartalmának összefoglalása:

A települési hagyományokhoz híven felújított, a temető szfé-
rájához illeszkedő ravatalozó kerül kialakításra. A ravatalozót 
a funkcionális és szerkezeti felújítás egyaránt érinti, összesen 
135,6 m2-en.  A meglévő épület fémszerkezetű előtetője a rava-
tal előtt bontásra kerül. Falazással két ravatalozó helyiség lesz 
kialakítva, a meglévő hűtő továbbra is az előkészítő helyiségben 
marad (az előkészítő felújítása mellett). Az új előtetők (össze-
sen: 71,5 m2) az épület déli és nyugati oldalára kerülnek, ezzel 
a temető útjainak könnyebb elérhetőségét érjük el, nagyobb és 
ezáltal kegyelet teljesebb lesz a ravatalozási szertartás. A tető 
hornyolt cserépfedést kap. A meglévő nyílászárók cseréje 
szükséges, a kialakított előtereket sínen mozgatható, esztétikus 
egyedi szerkezetű fakapukon (ajtókon) keresztül lehet megkö-
zelíteni. A falak vakolata, a burkolók minden helyiségben fel-
újításra kerülnek. Remélhetőleg a ravatalozás meghitt, kegye-
leti feltételei az építési munkálatokat követően biztosíthatók 
lesznek. 

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzatának a 
rákóczifalvi kitüntető címek, díjak alapításáról és 
adományozásának rendjéről szóló 2/2005. (II. 16.) 
rendelete alapján 2006-ban az alábbi kitüntető cím, 
illetve díjak adományozhatóak:

a) Rákóczifalva Díszpolgára cím 
b) Rákóczifalváért Életmű díj 
c) Rákóczifalváért díj (Ezen a kategórián belül)

•Rákóczifalváért Közigazgatási díj 
•Rákóczifalváért Pedagógiai díj 
•Rákóczifalváért Egészségügyi díj 
•Rákóczifalváért Szociális díj
•Rákóczifalváért Kultúrális díj 
•Rákóczifalváért Művészeti díj
•Rákóczifalva Civil Társadalmáért díj 
•Rákóczifalváért Sport díj
•Rákóczifalváért Településfejlesztési díj 
•Rákóczifalváért Vállalkozói díj
•Rákóczifalváért Ipari díj
•Rákóczifalváért Mezőgazdasági díj 
•Rákóczifalváért Vendéglátóipari díj 
•Rákóczifalváért Kereskedelmi díj

d)Rákóczifalva Év Embere díj 
e)Önkormányzati polgármesteri dicséret

A díjak és a cím adományozására 2006. február 
28-ig valamennyi Rákóczifalván élő választópolgár, 
a községben működő politikai és társadalmi szerve-
zet javaslatot tehet. A javaslatot írásban kell előter-
jeszteni a jegyzőhöz, és tartalmaznia kell részletes 
indokolásként az adományozási feltételeknek való 
megfelelőséget. Határidő után érkezett javaslatot 
a következő adományozási évben lehet figyelembe 
venni.

A díjak, illetve cím a II. Rákóczi Ferenc emlék-
ünnep, az Aratófalatok Ünnepe illetve más nemzeti, 
állami ünnep keretében kerülhetnek átadásra. Évente 
a kiadható díjak és címek száma legfeljebb 5 db.

2005. évben is köszönettel vettük valamennyi 
Rákóczifalván élő választópolgár, politikai és társa-
dalmi szervezet által beküldött kitüntetési javaslatot.  
Kérjük, juttassák el javaslataikat a Polgármesteri 
Hivatalba, (Rákóczifalva Szabadság tér 2.) hogy a 
kitüntetésekben az Önök által is támogatott, elisme-
résre méltó személyek részesülhessenek.

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata

Tisztelt Rákóczifalvai Lakosok! Tisztelt Rákóczifalvaiak!
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L Á TO G AT Ó B A N

Képviselőtestületi kőrútunkon Dr. Túróczi Imre alpol-
gármester úrhoz érkeztem Szurgyi Mihály képviselő úr 
kérdésével: Alpolgármester voltál az előző és a mostani tes-
tületben is. Alaphelyzetből több információval rendelkezel 
a testületről. Mi a véleményed egy összehasonlításról a régi 
és új testület munkájáról és merre billen a mérleg nyelve 
az összevetéskor? 

Dr. T. I.: Annak tudatában, hogy ezzel – bizonyos mértékig 
- saját, előző testületben végzett munkámat is minősítem, a 
mostani testület felé billen szerintem a mérleg nyelve. En-
nek legfőbb oka, hogy jelenleg komoly csapatmunka folyik, 
míg a régi testületben a polgármester, hihetetlen teherbírás-
sal, de szinte mindent maga akart megoldani. A jó csapat-
munka feltételei pedig szerintem a kölcsönös bizalom, az 
információ megosztása és a feltétlen felelősségvállalás a 
végzett munkáért. Ehhez hozzátartozik még a gondos dön-
tés-előkészítő munka és a megfelelő szakértelmen alapuló 
döntés-végrehajtás. A jelenlegi polgármester személyében 
szerencsésen ötvöződött a vállalkozói temperamentum  a 
határozottság és az emberi temperamentum. Feltétele még 
a jó önkormányzati munkának, a megfelelő szakemberekkel 
dolgozó jó hivatalvezetés, ami szerencsére településünkön 
adott. Természetesen mindehhez hozzá kell tenni, hogy a 
régi testület munkáját is minden esetben a jószándék és jó-
hiszeműség vezérelte és ha esetleg rossz döntést hoztunk, 
vagy esetleg hozunk most, mindig a legjobbat kerestük és 
vállaltuk, vállaljuk a felelősséget döntésünkért.  
F. F.: Tudomásom szerint Te életed első hat évét kivéve 
folyamatosan tanultál. Milyen doktori címed van és mi az 
egyéb eredménye ennek a sok tanulásnak?
Dr. T. I.: A „Gazdálkodás és szervezés tudományok doktora” 

vagyok. Ezen kívül 10 felsőfokú végzettségem van, ebből 7 
diploma, a többi felsőfokú szakmai oklevél. Angol alap- és 
német középfokú nyelvvizsgám van. Tervezem, hogy ebben 
az évben megkezdem az angol nyelv intenzív tanulását, a 
felsőfokú „C” típusú nyelvvizsga letételét, mert ez feltétele 
annak, hogy angol nyelven taníthassak.

F. F.: A rengeteg tanulást mi motiválta? Milyen szülői hát-
térrel rendelkezel?
Dr. T. I.: Hunyadfalváról származom, szüleim mezőgazda-
sági munkások voltak. Apám mezőgazdasági gépszerelő, 
anyám baromfigondozó. Négy testvéremnek és nekem a ta-
nulás volt az egyetlen lehetőség, hogy kilépjünk ebből a kör-
ből. Jelenleg a Szolnoki Főiskola szakvezető főiskola docen-
se vagyok és mint ilyen, rá vagyok kényszerítve a folyamatos 
tanulásra. Aki nem ezt teszi ezen a pályán, hamar „elsüllyed”. 
F. F.: Nős vagy és két fiad van. Mi a család szórakozása,
mivel töltöd szabadidődet?
Dr. T. I.: Igen nős vagyok, feleségem Páldi Erzsébet, az ő 
révén kerültem Rákóczifalvára. Én három gyermek apjának 
vallom magam, mert bármilyen nehéz is beszélni róla, ne-
künk volt egy fiunk, aki 11 hónapos korában meghalt. Két
fiunk a közgazdasági szakközépiskolában tanul. Gergely
idén, Imre jövőre érettségizik. Szabadidőnkben természet-
járással, túrázással foglalkozunk. Rengeteget kerékpározok, 
vagy gyalogolok. Van úgy, hogy munka után bringára ülök 
és kilométereket letekerek a faluban és határában. 
F. F.: Két majdnem felnőtt gyerek mellett mi az oka a Rákó-
czi Diákjai Alapítvány, – melynek kuratóriumi elnöke vagy 
– létrehozásának?
Dr. T. I.: Én személy szerint szerettem volna az iskolát olyan 
helyzethez segíteni, hogy lehetősége legyen az átlag feletti 
fejlesztésre. Az iskola diákjait és dolgozóit a jogszabályok 
adta kereteken belül a lehető legjobban segíteni, függetlenül 
attól, hogy ez milyen mértékben érinti a családomat. 
 F. F.: Úgy hallottam a faluban, hogy a következő választá-
son polgármesterjelöltként indulsz. Igaz-e a hír?
Dr. T. I.: A hírt én is hallottam, de ez nem igaz. Képviselő-
ként újból jelöltetem magam, de polgármesternek nem indu-
lok. Mint a szakmai munkával ezzel is úgy vagyok, ha nem 
tudok többet adni mint a jelenleg benne dolgozó, akkor nincs 
értelme változtatni, de maximálisan segítem a munkáját.
F. F.: Köszönöm a beszélgetést! Búcsúzóul a szokásos kérdés 
jönne, de neked már nem sok választási lehetőséged maradt. 
Kérdésem, mit kérdezzek Hőnyi László képviselőtársadtól?

Dr. T. I.: Mint volt alpolgármester és mint polgármester je-
lölt, hogy ítéli meg a település fejlődését, elégedett-e a tem-
póval? Köszönöm a lehetőséget.

Fekete Ferenc
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FOGLALKOZTATÁS

Az egyik, magát Európa legdinamikusabban fejlődő élel-
miszer üzletlánca pályázat útján keres munkatársakat. Ma-
gát ajánlva állítja, hogy „sikerének titka a magasan képzett 
munkatársakban rejlik”, ugyanakkor az elvárások sorában a 
„szakirányú végzettség előny, de nem feltétel” és az is csak 
a harmadik helyen. Az első két helyre a rendkívüli munka-
bírás és a nagyfokú szellemi és fizikai terhelhetőség áll, a
kereskedelmi érzék (kereskedelemről lévén szó!) pedig az 
utolsó helyre szorult.

Felmerülhet a kérdés, hogy szakirányú végzettség nélkül 
hogyan végezhet valaki szakszerű munkát?

A munka becsülete

TÁJÉKOZTATÓ
A CONTACT Munkarehabilitáció KHT. 2005. febru-
ár 01.– 2006. január 31. közötti időszakban az Újra 
Dolgozom Program Szolnok című projektjét sikere-

sen megvalósította. 

A partneri megállapodás keretében Rákóczifalván is 
igyekezett a hátrányos helyzetű emberek munkavállalási 
esélyeit növelni, melyhez az önkormányzat rendelkezés-
re bocsátotta az infrastruktúrát, amellyel a foglalkoztatási 
tanácsadók zökkenőmentes ügyfélfogadást valósíthattak 
meg.    

Sajnos, az új pályázati lehetőségek nem teszik lehető-
vé e program további folytatását. 

Az ilyen és ehhez hasonló szemlélet lehet az oka, hogy ha-
zánkban emelkedik a hiányszakmák száma és a meglévőkre 
is egyre csökken az érdeklődés a fiatalok körében. Ezért van
az, hogy nagyon nehéz jól képzett, munkájára igényes szak-
embert találni a kisebb, de még a nagyobb munkákra is.  

Természetesen sok mindent meg lehet tanulni autodidak-
ta módon, a szakmai fogásokat el lehet lesni egy-egy ügyes 
kezű szakembertől, de pontos számításokat igénylő felada-
tokhoz elengedhetetlen az alapos szaktudás, a következetes, 

szakszerű műszaki ellenőrzés. Hogy ne fordulhasson elő te-
tőomlás a rossz statikai számítások miatt, - de hogy ilyen 
messzire ne menjek -, az útburkolat szakszerű lejtésének 
megállapítása és megkövetelése, hogy eső esetén ne 3 em-
bernek kelljen a csatornalefolyó felé sepregetni a vizet, vagy 
hogy a kátyúzásnál a portalanítás ne maradjon el. Mindezek-
hez pedig a munkát végző emberek szakmai felkészültségén 
túl az irányító és ellenőrző szervek összehangolt, következe-
tes munkájára lenne szükség. Úgy látszik, erre mostanában 
kevés figyelem jut. Pedig sok pénzt és még inkább sok bosz-
szúságot lehetne megtakarítani, ha körültekintőbben válasz-
tanák meg a szakmunkát végző embereket (kft-ket, bt-ket, 
brigádokat), és a felelős műszaki vezetőkkel szemben maga-
sabb követelményeket állítanának a hivatalok, intézmények, 
hogy  pillanatnyi költségcsökkenésért ne fogadnák el és ne 
vennék át a  silány, hitvány munkát.

Örvendetes  dolog, hogy ma már mindenki előtt nyitottak 
a főiskolák, egyetemek kapui, és az sem árt, ha egy szak-
munkás a magasan kvalifikált szaktudás mellé általános mű-
veltséggel is rendelkezik, a baj csak az, hogy sok fiatal a fel-
sőfokú végzettséggel a kétkezi munkát már lealacsonyítónak 
tartja. Márpedig mindig lesznek olyan munkák, amelyek a 
magas fokú szaktudás mellett precíz fizikai munkát igényel-
nek. Ehhez viszont vissza kell adni a fizikai munka becsü-
letét, hogy a mekk elekeket ne lehessen egy napon említeni 
a szakemberekkel. Hogy ne csak frázisok legyenek József 
Attila megszívlelendő sorai: „…- dolgozni csak pontosan, 
szépen, ahogy a csillag megy az égen, úgy érdemes.” Akkor 
talán nem lesz szégyen a fiatalok körében „csak” szakmát
tanulni.

Máté Pálné
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Iskolások Pásztorjátéka

ÖNKORMÁNYZATI, POLGÁRMESTERI DÍJAZOTTJAINK
Köszöntelek abból 

az alkalomból, hogy 
a község vezetői fel-
ismerték széleskörű 
– a falu „felvirágoz-
tatása” érdekében 
kifejtett – tevékeny-
ségedet és megkaptad 
az Önkormányzati és 
Polgármesteri Díj”-
at. A kitüntetés felira-
ta is erről szól: „Nagy 
József Úr részére, a 
Falugondnokság Kft. 
Ügyvezető igazgató-
jaként végzett gon-
dos, lelkiismeretes 
munkádért, a humán- 
és anyagi erőforrások 
maximális kihaszná-
lásával történő mű-

ködtetésért, valamint településünk szépülését elősegítő te-
vékenységed elismeréseként.”

-A Falugondnokság munkájával akarva-akaratlanul talál-
kozik az ember a település minden pontján, a cég vezető-
jeként melyik munkátok az, amelyet édes gyermekedként 
említenél?
NJ – Én nem így fogalmaznék, mert kiemelni egyet sem tu-
dok. Összességében nézve a munkánkat, ami számomra fon-
tos az a falu összképe, az intézmények kulturált környezeté-
nek kialakítása. Ezt tettem már korábban Rákócziújfaluban, 
büszke vagyok rá, hogy ott részese lehettem annak az átala-
kításnak, ami most látszik a falun, hogy szobrok vannak ott, 
illetve az intézmények valamennyire szépültek. Én vallom 
azt, hogy a környezet formáló hatásának van szerepe, ahogy 
mi próbáljuk szépíteni az összképet, úgy veszik át az embe-
rek is ezt az igényességet.

Ennek érdekében itt, Rákóczifalván is a kollégáimmal 
együtt – mert ez nem egyedüli érdem, csapatmunka – meg-
teszünk mindent, hogy létre tudjunk hozni maradandó dol-
gokat. Kevesen tudják, hogy ezek filléres – bontott – anya-
gokból készülnek. Ha találunk olyan ingatlant, amelyet bontani 
lehet – annak ellenére, hogy ez nagyon nehéz és veszélyes 
munka – minden felhasználható dolgot – még a másnak 
teljesen értéktelennek tűnő apróságot is – elraktározzuk 
és adandó alkalommal kijavítva beépítjük azt. Ugyanezt 
mondhatnám a munkaerő felhasználásáról is. Leginkább 
közhasznú és közcélú munkásokkal dolgozunk és igyekszünk 
minden munkát elvállalni, hogy hatékonyan tudjunk gaz-
dálkodni. Gazdasági meggondolásból sajnos jó néhány 
szakembertől meg kellett válnunk, de erre az anyagi helyzet 
kényszerített.

Amiket létrehozunk az befektetésként fogható fel, hiszen a 
Sport-telepnél 21 fő befogadására alkalmas szálláshely épül, 
ugyanott teke- és teniszpálya, de mondhatnám az Iparos-
körben kialakított saját kivitelezésű szálláshelyet is, vagy a 
lóverseny-pályát. Ez mind-mind olyan beruházás, amit oko-
san felhasználva viszonylag gyorsan behozza a ráfordított 
összeget és munkát. A rév-átkelő megépülésével beindulhat 
az átmenő idegenforgalom, és akkor, ha van kulturált szál-
láshelyünk itt is tudjuk tartani az idegent. Ezek a létesítméy-
nyek akár nyári – lovas, alkotó, sport – táborok tartására is 
alkalmasak.

Most már eljutottunk odáig, hogy vannak műhelyeink, gé-
peink, mert áldozunk az ilyesmire. Vallom azt, hogy megfe-
lelő műhely, szerszám és gépek nélkül a feladatot nem lehet 
ellátni, mivel elég nagy a terület és sok mindent csinálunk.

-Tudom, hogy már évek óta a „Kultúra Lovagja” cím bol-
dog tulajdonosa vagy, milyen tevékenység van e mögött, mit 
tettél ennek érdekében?
NJ – 97 óta vagyok alapítóként a kultúra lovagja és az Új-
faluban végzett tevékenységemért kaptam ezt a címet, vala-
mint a „Falvak Kultúrájáért Alapítvány” tagjaként és a „Tiz-
szai Alkotókör” vezetőjeként végzett tevékenységemért, de 
említhetem az Alkotóház-rendszer (amelybe 13 alkotóház 
tartozik) kivitelezésében való aktív részvételemet is. Ezen 
kívül az alapítványt támogattam, szponzoráltam, és alkotó-
táborokat szerveztem. 

Minden évben van avatás a Stefánia-palotában, és ami ér-
dekes, hogy ugyanúgy – mint bármely más lovagrendben – 
egy palást van arany sújtással, hozzá sapka és az első 12-nek 
van névre szóló jelvénye, és ha valaki közülük kihal, akkor 
kerülhet be más az un. tanácsadó testületbe. A lovagrend-
nek 342 tagja van, de minden évben 32 új lovagot avatnak. 
Mondhatnám azt, hogy ott életmű díjat kapnak, méghozzá 
azok, akiket a hivatalos kultúra kivet magából. Az ajánlók 
mindig szervezetek, nem magánszemélyek, és a tanácsadó 
testület dönt, mert ilyenkor több száz ajánlás érkezik. 

-Alkotókészséged is köztudott, szabadidődben mivel töl-
töd szabadnapjaidat, -óráidat?
NJ – Rendszeresen részt veszek alkotótáborokban. Járjuk 
nem csak az egész országot, de ezek az alkotóházak 5 országban 
vannak, így elmondható, hogy az alapítvány nemzetközi. 

Utóbbi időben sajnos nincs időm festegetni, vagy egyéb, 
úgymond alkotásokat készíteni, bár nagyon szeretnék ilyes-
mivel foglalkozni, ugyanis Újfaluban a templom előtt lévő 
egyik kopjafát én faragtam. Most a munka köt le, az amit 
most csinálok. A „semmiből” létrehozni valamit, ami szép. 
Olyan jó látni, hogy ez összejött, vagy játszótér, vagy bármi 
más. Most ez nekem a művészkedés, az ember tud a munká-
jában is gyönyörködni.
-Kérlek beszélj a családról, hiszen a művészeti érzéket sike-
rült átörökítened gyermekeidre is.
NJ – Igen Kati lányunk 1998 óta az Ifjú Művész díj tulajdo-
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Kedves kötelessé-
gemnek teszek eleget, 
amikor a kitüntetettek 
között kolléganőmet, 
Szénási Mihályné 
Bettykét mutathatom 
be Önöknek.

Pergesd vissza egy 
kicsit az idő kerekét! 
Mely dolgok, vagy kik 
„irányítottak” erre a 
pályára?
Hát Gizus, kell azon a 
keréken nagyobbat is 
perdíteni! 72’-ben vol-
tam elsős, kéknyak-
kendős kisdiák. MIN-
DENKI SZÖCSIKÉJE 
volt a tanító nénim, aki 
varázslatos egyénisé-
gével sokunk életét 

meghatározta. Emlékszem, az olvasókönyv bal alsó részében 
– mikor már megtanultuk a betűket -, azt kellett leírni, hogy 
mi szeretnék lenni. Én oda akkor azt írtam, hogy óvó néni, 
tanító néni. Hát lettem ez is, meg az is. (Az akkori osztálytár-
saim közül többeknek teljesült az ott leírt vágya.)

Először elvégezted az óvónőképzőt. Miért döntöttél úgy, 
hogy továbbtanulsz?

Tiszaföldvárról egyenes út vezetett a tanítóképző felé. 
Óvónőként soha nem dolgoztam, de nagyon sok gyakorla-
ti időt töltöttem el az óvodásokkal. Jól éreztem magam kö-
zöttük, de igazi kihívást a számolni, írni, olvasni tanításban 

láttam. Ezek a dolgok vagy így, vagy úgy, de egész életen át 
kísérik a kicsiket. 

A tanítóképzőt Zsámbékon végeztem, testnevelés szakkol-
légistaként. Legendás, nagyon jó iskola; bárkit kérdeznél, ezt 
mondaná. A pedagógia tanárom Kádár Gyula bácsi volt – nem 
tudom, él-e még – , tőle sokat tanultam. De a legtöbbet, amit 
a mai napig is használok, nem a főiskolán, hanem Földváron 
kaptam. A bábozás, a rajz, a zene, sport iránti vonzalom innen 
indult, no meg Vadászné Julikától, aki 3-4. osztályban taní-
totta nekünk ezeket a tantárgyakat. A fiúkat persze a Julika
miniszoknyája jobban lenyűgözte, mint a tudomány. Ugye, 
osztálytársaim? A zánkai táborokról se feledkezzünk meg, 
ahol Vadász Pista bácsi sokszor titokban megengedte, hogy 
jó sokáig ébren legyünk éjszaka. De hiába, mindig lebuktunk! 
Nagyon szívesen, szeretettel emlékszem vissza Micike nénire 
is, aki a felsős osztályfőnököm volt.

A pályaválasztásban az is meghatározó volt, hogy a szüle-
im is gyerekek között dolgoztak, igaz, nem pedagógusként. 
Sok ösztönzést, segítséget kaptam tőlük.

Milyen volt ide visszajönni tanítóként?
Nagyon furcsa volt dolgozóként átlépni az iskola küszö-

bét. Nem tudom, hogy azok a tanítók, akik szintén itt voltak 
kisiskolások, hogyan élték ezt meg; nekem kellett egy néhány 
hónap, hogy megszokjam az alá-fölérendeltségi viszonyok 
változását. Jó volt ide visszajönni, tetszett az a hangulat, 
az a légkör, ami fogadott. Az igazgató, aki engem fölvett, 
Szurgyiné Ica néni volt, de már akkor az utolsó évben igaz-
gatta az iskolát. Pályakezdőként Kecskésné Etelka volt a pá-
rom, akitől nagyon sokat tanultam szakmailag és emberileg is. 
Fontos volt számomra, hogy olyan ember mellett kezdhettem 
a pályát, aki segítőkészségével, odafordulásával sok nehéz-
ség alól mentesített. Az első gyermekem születése után szinte 
újra kellett kezdenem mindent. Akkor lettél a párom, Gizus. 
Emlékszem, Te is milyen sok praktikával, szeretettel gazdagí-
tottad a munkámat. Az ezt követő években is olyan közvetlen 
kollégáim voltak, akik igazi pedagógusvénával vannak meg-
áldva ( Balláné Rózsika, Novák Era, Hőnyi Laci).

Sosem vágytál el innen?
Nem, mert úgy éreztem az iskolák elvégzése után, hogy 

hazajöttem. Én egyébként sem vagyok „elvágyós”, más tekin-
tetben sem. Pl. a határainkon túlra sem vágyódom igazán.

Hogy tudtál minden korosztályt meghódítani? Hisz mind-
egyikkel megtalálod a hangot.
Azért én is inkább a kisebbek világához vonzódom. A nagyob-
bakkal más a kapcsolatom, mint a kollégáimnak. A „katedrá-
ról” sokkal nehezebb lehet a kamaszokat irányítani, mint pl. 
egy sportrendezvényen. A játékos gyermektorna szakkörök is 
erősítették az érzelmi szálakat, és a diák-önkormányzati mun-
ka is folyamatos kapcsolatot biztosít a felsős tanulókkal.

Mióta vagy a diákönkormányzat /DÖK/ vezetője? Sok 
munkát jelent ez a feladatkör?

Ha jól számolom, több mint 10 éve! A munka nagy része 
nem is látványos,  mert   szervezőmunka.       A diákéletben 

nosa és Szolnokon a Belvárosi iskolában, valamint a Mű-
vészeti Iskolában tanít és felvették a Magyar Alkotómű-
vészek Egyesületébe. Ő mint grafikus, a párja pedig festő.
(Ennek jelei látszanak a lakás falain. pbm.) Tagja annak a 
művészeti csoportnak, ami most a Művésztelepen alakult, és 
folyamatosan kiállításokat csinálnak. Gabi fiúnk idén végez,
gépészmérnöknek készül és érdekes módon közel került a 
zenéhez. Most folyamatosan szervezi ezeket a goua-zene ren-
dezvényeket. Nyáron például a Tisza-parton volt hallható ez 
az úgynevezett rétegzene, ott ő is részt vett. Tehát ő meg 
ezzel foglalkozik.

-Érdekes szimbólumot láttam a kaputok mellett, mi ez?
A falusi turizmusban nagy jövőt látok. Mi, a családom-

mal már 10 éve vagyunk tagja ennek a mozgalomnak, és azt 
hiszem a kezdeti lelkesedés után – ketten-hárman beléptek 
még – egyedül mi foglalkozunk vele a településen. A cégtáb-
la a három napraforgóval ezt szimbolizálja.

Köszönöm a beszélgetés, és jó egészséget, további kitar-
tást kívánok településformáló munkádhoz.

pbm
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norvégokat, ők így tanítanak…) Tudom, hogy a létszámleépí-
tések, a körülmények nem engedik, de hátha majd egyszer…

Nagyon színes egyéniség vagy, tele tervekkel, újszerűség-
gel. Honnan meríted az ötleteket?

Az óvónőképzőben sokféle módszert, praktikát tanultam 
annak érdekében, hogy a gyerekek érdeklődési szintje hogyan 
legyen fenntartható. Ennek titka az állandó cselekedtetés. Az 
igazi ötleteket mégis a lurkók gondolatai adják. Ha a pedagó-
gus nyitottan tanít, a diákjai ezt nagyon meghálálják. Én nem 
vagyok egyvalamiben kiemelkedően jó, de több mindenhez 
értek egy kicsit. Az alsó tagozatban ez fontos, mert több lá-
bon kell állnunk a gyerekek igényeinek megfelelően.

Sok időt eltöltesz az iskolai munkával, hogyan tudod ezt 
egyeztetni a családoddal?

A család fontos szerepet tölt be az életemben, de beval-
lom, hogy sokkal kevesebb idő jut a családi együttlétekre, 
mint amennyit igényelnének. A saját és a férjem szülei is 
„reklamálnak” időnként e miatt, de megértőek, és nagyon 
sokat segítenek mindenféle téren a problémák leküzdésében. 
Kiegyensúlyozott családi élet nélkül nem tudod jól végezni a 
feladatod. Hazaviszed a gondjaidat, a javítanivalót, a munkát. 
Ahol nem fogadják ezt el, konfliktusokhoz vezethet. A család,
ha jól működik, akkor egy kis szigetté válik, ahol lehetőséged 
van regenerálódni, akadályokat együtt leküzdeni. A nők jól 
átérezhetik, amiről beszélek; sokféle szerepben kell lehető-
ségeink szerint helytállni. Fontos az is, hogy a férjemmel így 
jól kiegészítjük egymást.
Két fiunk van, Misi 17. éves, Ádám 13. A kis- és nagyka-
maszkor mindenféle tünetével megáldotta őket a jó Isten, (er-
ről felsős kollégáim tudnának mesélni!), de azért nekem Ők a 
világ legjobb gyerekei. Nagyon szeretem őket.

Mivel foglalkozol, ha van egy kis szabadidőd?
Imádok rejtvényt fejteni, rajongok a zenéért. Közelebbi 

ismerőseim jól tudják, hogy a rock zene iránti vonzalmam 
mekkora! A diszkókirálynői címet nekem soha nem ítélték 
volna, mert inkább koncertre járó voltam. Az utóbbi évek 
rockzenéje már nem mindig köt le, én megmaradok a régi 
Deep Purple, Led Zeppelin, Black Sabbath zenénél. Persze, 
folytathatnám a felsorolást, de akkor téged megölne a szer-
kesztő! A komolyzene is megtalál, főleg akkor, ha rosszkedvű 
vagyok. A mozgás is fontos szerepet kap mindennapjaimban.  
Az utóbbi időben „szobafestő-mázoló-kisiparos” is lettem. 
Egyre több örömöt látok a lakásfelújításban. Általam kevert 
színekkel (ami nem kis bosszúságot tud ám okozni!) festet-
tem át a helyiségek falait. Nagyon jó érzés, ha az ember olyat 
tud produkálni, ami nem feltétlenül része mindennapjainak.

Mit üzennél a jövő tanítójának?
Szereteten, megértésen, játékon alapuló kapcsolattartás a 

gyerekekkel- ha ezzel a gondolattal lépsz be az iskolakapun, 
a konfliktusaid a minimumra csökkennek.

  
   Köszönöm, hogy megosztottad velünk gondolataidat.                       

K.G.

nemcsak a jogok – kötelességek tisztázása, hanem a kultúrált 
szórakozás iránti igény kialakítása is a feladatunk.

Mit tartasz a DÖK legkiemelkedőbb tevékenységeinek?
Hagyományőrző rendezvényünk a „KI MIT TUD?”, a Far-

sang, rendszeresek a suli bulik, a gyertyagyújtás október 6-án, 
az első tanító sírjához minden évben kimennek a DÖK tagjai 
Hőnyi Laci bácsival. A sportprogramok, a szülő-tanár-diák 
mérkőzések is igen népszerűek, melyeket évente több alka-
lommal is megrendezünk. Ezek megvalósításához rengeteg 
segítséget kapok az egyik kollégánktól, Faragó Krisztitől; az 
ő lendülete, energiája sokszor átsegít az akadályokon.

Új ötleteink is vannak, pl. a tavasszal diákközgyűlést fo-
gunk tartani, ahol a gyerekek, nevelők fölvethetik problé-
máikat. Ezt már nagyon várom. Hivatalos dokumentációt is 
véleményeztek.

A Házirend átdolgozásához mindig kikérjük a diákok vé-
leményét is, de pályázatokat is véleményeztünk már. A gye-
rekek nagyon ötletesen, kreatívan gondolkodnak, ezt ki kell 
használni. Azzal a jogunkkal folyamatosan élünk, hogy a 
programokat mi szervezzük magunknak. Az egész rendszert 
magunk építjük ki: az elnököt, a helyetteseket is mi választ-
juk. Az osztályok demokratikus úton delegálnak diákokat az 
önkormányzati ülésekre.

Milyen programokat, feladatokat terveztek a következő 
időszakot illetően?

A Farsang, a „KI MIT TUD?” szervezése mellett szeret-
nénk, ha lehetőség lenne az iskolarádió és az iskolaújság fel-
élesztésére. Gondolok itt egy médiaszakkör indítására. Mun-
katársaim segítségére eddig is számíthattam, remélem, ezután 
is így lesz.

Kitüntetésedben munkád elismeréseként ezt olvashatjuk: 
„Színvonalas, lelkiismeretesen végzett pedagógiai munkáért, 
valamint a diákönkormányzat vezetőjeként a tanulóifjúság 
közösségi életre nevelésében kifejtett tevékenységért”. Milyen 
érzelmekkel vetted át?

A Polgármester Úr leveléből értesültem róla. Nagyon meg-
lepett a levél tartalma, amit kettős érzéssel fogadtam: egyrészt 
örültem, hisz a munkám elismeréséről van szó, másrészt szo-
katlannak véltem, mert ez idáig nem volt még részem ilyen 
mérvű dicséretben. Szerintem valamiben mindenki értékes és 
nagyon fontos, hogy ezt az emberek megtalálják önmaguk-
ban. A mókuskerék forog tovább, és remélem, hogy még jó 
sokáig szívesen, kitartóan leszek benne a „kismókus”! Ezzel a 
díjjal is megerősítést kaptam munkám folytatásához. Azt tud-
ja az ember igazán szívvel-lélekkel csinálni, amihez a legjob-
ban ért. Akik nem sikeresek a munkájukban, talán azért van, 
mert az élet kényszerpályára sodorta őket, nincs vonzalmuk 
ahhoz, amiben tevékenykednek.

Mi az, amit még szeretnél megvalósítani, milyen céljaid 
vannak pedagógiai munkád során?

Kiscsoportokkal, műhelymunka-szerűen, a tanulók képes-
ségeihez, tempójához igazodva dolgozhatnánk, hasonlóan a 
differenciáláshoz, de még jobban kidolgozva. (Irigylem a 
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Természet és állatszeretet

A Rákóczifalván élő sok-sok érdekes ember közül sze-
retnék most bemutatni egyet, aki állatszeretetével példát 
állíthat a mai fiatalság elé.

Balogh Imrének hívják őt, s bár Kisújszálláson született 
1946. július 19-én, de évtizedek óta él községünkben.
U.Gy.: Mesélj a gyermekkorodról!
B.I.: Kiskorom óta szeretem az állatokat. Jobban tudtam örül-
ni egy verébcsipasznak, mint bármely emberkéz által gyár-
tott játéknak. Fészkéből sohasem szedtem ki kismadarat. Ha 
gyerektársaim kivették a vadgerlefiókát, azt én elkértem és
felneveltem. 
U.Gy.: Hogyan alakult az életpályád?
B.I.: Felnőtt koromban is voltak mindig különleges állataim, 
főleg díszfácánok körülöttem. 
U.Gy.: Sikerült-e a hivatásodat is az állatszeretethez kapcsol-
ni? 
B.I.: Igyekeztem a munkakörömet úgy rendezni, hogy a ter-
mészet és állatok közelében legyek. Nyári időszakban évente 
több ezer fácánt neveltem, mint hivatásos vadász-vadtenyész-
tő. Balatonfenyvesen végeztem első középiskolai tanulmánya-
imat 1966-ban, mint vadász-vadtenyésztő, majd Csongrádon 
1968-ban speciál-nagyvad-őztenyésztő szakon. Ezután még 
megszereztem a szárnyas-apróvad tenyésztői képesítést is. 22 
évi munka után kénytelen voltam a hivatásomat abbahagyni, 
mert rokkant nyugdíjas lettem.
U.Gy.: Okozott ez valamilyen törést az életedben?
B.I.: Nem különösebben, mert visszatérhettem a régi hob-
bimhoz, a díszmadártenyésztéshez. Beszereztem különféle 
fácánokat, pávákat, récéket, galambokat, díszbaromfikat, stb.
Persze csak kis tételben, saját kedvtelésre. Amíg ezekkel fog-
lalkozom, a betegségemből eredő fájdalmakról is megfeled-
kezem. 

U.Gy.: Van-e kedvenced a rengeteg állat között? 
B.I.: Nincs, mert mindegyiket nagyon szeretem, mindegyik-
ben találok valami különlegeset. A szeretetet, gondoskodást 
az állatok különösen méltányolják. Nem félnek tőlem, annyi-
ra szelídek. Sokszor arra kell vigyáznom, hogy valamelyikbe 
föl ne bukjak, annyira ott sertepertélnek a lábam körül. 
U.Gy.: Milyen eleséggel eteted az állataidat?
B.I.: Igyekszem követni a természetet. Minél több fajta sze-
mestakarmányt vásárolok és magam darálom és keverem 
össze a megfelelő arányban. Télen még zabot is szoktam 
pl. csíráztatni E vitamin pótlásra, ami nagyban elősegíti az 
egészséges, jó szaporodást. Minden állatot magam keltetek 
és nevelek föl, hiszen ez jelenti a legnagyobb gyönyörűséget, 
örömöt, ahogy a csöpp ki jószágból fölcseperedik egy szép 
tenyész egyed. Az állatszeretet végigkíséri az embert a halálá-
ig, aki szereti, sohasem tudja abbahagyni. 
U.Gy.: Befejezésül nagyon sok örömet és további sikereket 
kívánok eme nagyszerű hobbidhoz, a díszmadártenyésztés-
hez! Valamint jó egészséget kívánok, hogy még sok-sok évig 
hódolhass szenvedélyednek!

Ulviczki György
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  I. félévi értekezletének anyagából

Mottónk:
„Az igazi kérdés nem az,
mennyit javultál tegnapi önmagadhoz képest,
hanem hogy milyen jól teszed a
dolgod versenytársaidhoz képest.”
     /Conald Kress/
Személyi feltételek

Pedagógiai és a pedagógiai munkát segítő feladatokat 37 
fő látja el 2005/2006-os tanévben.
Intézményünk tantestületének törzstag létszáma: 29 fő, eb-
ből GYED-en van 1 fő.
Alsó tagozatban tanítók aktív   14 fő,  passzív    2 fő 
Felső tagozatban tanítók aktív    8 fő,  passzív    1 fő 
Vezetők                                       3 fő
Néptánc tanszakon          2 fő
Gyógypedagógus                        1 fő
Gyógypedagógiai asszisztens 1 fő (határozott idejű, Munka-
ügyi Központ  által támogatott)
Óraadók segítik munkánkat        5 fő  
Tárgyi feltételek

Intézményünk a nehéz gazdasági helyzet ellenére az aláb-
bi fejlesztéseket, tárgyi eszközfejlesztést tudta megvalósíta-
ni az elmúlt gazdasági évben.

•Önkormányzatunk és iskolánk pályázatot nyújtott be 
a Közoktatási Közalapítványhoz iskola bútorvásárláshoz, 
melyen 400.000.-Ft-ot nyert. A két 7. osztály teljes bútorza-
tát (padok, székek, szekrények, tanári asztal és szék) vásá-
roltuk meg 762.264.-Ft értékben.

•Az iskolai étkező és tálaló konyha kialakítása történt a 
Falugondnokság kivitelezésében, fenntartói anyagi eszkö-
zökből, kb. 2 millió forint értékben.

•A tankonyha előtti folyosó falburkolatának lambériázása 
saját megvalósításban.

•Három darab hősugárzót, porszívót, ventillátort (do-
hányzó) és három darab irodai széket vásároltunk. 

A CITI Banktól 700.000 Ft értékben komplett számítógé-
pet és szoftvert nyert intézményünk.
Művészeti oktatáshoz 374.440 Ft-ért vásároltunk eszközö-
ket, ruhákat és lábbeliket.
Alapítványi támogatásból beszerzett tárgyi eszközök

•10 db CD-és rádió-magnó 139.900 Ft
•8 db írásvetítő és 8 db írásvetítő vászon 582.360 Ft
•A két 1. osztály bútorzata 371.371 Ft
•1 db DVD lejátszó   12.000 Ft
•15 db táncpalack (lánytánchoz)   29.250 Ft
•Hozzájárulás az iskolai étkező kialakításához 

350.000 Ft
•Tanulók versenyeken való részvételének nevezési díjai 

  50.000 Ft
•2. osztályosok úszásoktatásának támogatása   17.0-

00 Ft
•Erdei iskolai program megvalósításhoz 114.000 Ft
•Ifjúsági nap megrendezéséhez kb.   80.000 Ft
•Fizikai tanításához szükséges eszközök   50.000 Ft
•Néptáncosok utazási költségeihez hozzájárulás   

50.000 Ft
 Összesen:   1.845.881 Ft
A 2005. decemberben megrendezett alapítványi bál tiszta 
nyeresége    299.399 Ft.

Az Apáczai Kiadótól, mint „hűségjutalmat” 200.302 Ft-ot 
kapott iskolánk. Ezen összegnek a felhasználása az alapít-
ványon keresztül történhet.
Támogatni kívánt területek 2006. évben

-a néptánc szaktanterem előtti ún. terasz rész lefedése
-úszásoktatás támogatása (2.o.)
-Sajátos nevelési igényű gyerekek tanításához szükséges 

eszközök beszerzése
-bútor vásárlás folytatása (1 db tanterem teljes bútor cse-

réje)
Ha még engedi az alapítvány költségvetése, szükséges a 

tantermek linóleum cseréje.

Köszönjük az alapítvány nevében a szülők támogatását. Az 
alapítvány számlaszáma, melyre utalhatják adójuk 1 %-át:
Számlaszám: 18830637-1-16

Tanulmányi átlag 2005-2006. tanév I. félév
Iskolai tanulmányi átlag:      3,9
Alsó tagozat:      4,2

I. 3.b     4,3
II. 4.b     4,25
III. 4.a     3,84

(1-2. évfolyam szöveges értékelés)
Felső tagozat:     3,8

I. 5.a     4,32
II. 6.b     4,13
III. 6.a     4,03

Az 1. és 2. évfolyam értékelése 2005/2006. tanév I. félév
Kiválóan teljesített 24 fő
Jól teljesített 29 fő 
Megfelelően teljesített 20 fő 
Felzárkóztatásra szorul 4fő

Az értekezlet második részében belső továbbképzési anyag-
ként a tantestület az alábbi témákban hallgatott meg elő-
adást:

•A tanulás fogalmának értelmezése
•A differenciálás elvei
•A tanórán alkalmazott munkaformák
•A tanulás szabályai

A II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény
 2005-2006. tanév
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„Az igazi kérdés nem az,
mennyit javultál tegnapi önmagadhoz képest,
hanem hogy milyen jól teszed a
dolgod versenytársaidhoz képest.”
     /Conald Kress/
Személyi feltételek

Pedagógiai és a pedagógiai munkát segítő feladatokat 37 
fő látja el 2005/2006-os tanévben.
Intézményünk tantestületének törzstag létszáma: 29 fő, eb-
ből GYED-en van 1 fő.
Alsó tagozatban tanítók aktív   14 fő,  passzív    2 fő 
Felső tagozatban tanítók aktív    8 fő,  passzív    1 fő 
Vezetők                                       3 fő
Néptánc tanszakon          2 fő
Gyógypedagógus                        1 fő
Gyógypedagógiai asszisztens 1 fő (határozott idejű, Munka-
ügyi Központ  által támogatott)
Óraadók segítik munkánkat        5 fő  
Tárgyi feltételek

Intézményünk a nehéz gazdasági helyzet ellenére az aláb-
bi fejlesztéseket, tárgyi eszközfejlesztést tudta megvalósíta-
ni az elmúlt gazdasági évben.

•Önkormányzatunk és iskolánk pályázatot nyújtott be 
a Közoktatási Közalapítványhoz iskola bútorvásárláshoz, 
melyen 400.000.-Ft-ot nyert. A két 7. osztály teljes bútorza-
tát (padok, székek, szekrények, tanári asztal és szék) vásá-
roltuk meg 762.264.-Ft értékben.

•Az iskolai étkező és tálaló konyha kialakítása történt a 
Falugondnokság kivitelezésében, fenntartói anyagi eszkö-
zökből, kb. 2 millió forint értékben.

•A tankonyha előtti folyosó falburkolatának lambériázása 
saját megvalósításban.

•Három darab hősugárzót, porszívót, ventillátort (do-
hányzó) és három darab irodai széket vásároltunk. 

A CITI Banktól 700.000 Ft értékben komplett számítógé-
pet és szoftvert nyert intézményünk.
Művészeti oktatáshoz 374.440 Ft-ért vásároltunk eszközö-
ket, ruhákat és lábbeliket.
Alapítványi támogatásból beszerzett tárgyi eszközök

•10 db CD-és rádió-magnó 139.900 Ft
•8 db írásvetítő és 8 db írásvetítő vászon 582.360 Ft
•A két 1. osztály bútorzata 371.371 Ft
•1 db DVD lejátszó   12.000 Ft
•15 db táncpalack (lánytánchoz)   29.250 Ft
•Hozzájárulás az iskolai étkező kialakításához 

350.000 Ft
•Tanulók versenyeken való részvételének nevezési díjai 

  50.000 Ft
•2. osztályosok úszásoktatásának támogatása   17.0-

2006. március 24. (péntek):
Helyszín: Szabadság tér(+ felvonulási útvonal)
18.00 óra: lovas-fáklyás felvonulás és megemléke-
zés a Kuruc Hagyományőrző Egyesület szervezésében

2006. március 25. (szombat):
Helyszín: Varsány Közösségi Ház (Szabadság tér 10., il-
letve Szabadság tér)
Egész nap: 

•alkalmi posta működik a Varsány Közösségi Házban
•Rákóczi-torta bemutatása és/vagy kínálása
•tokaji borok bemutatója kóstolással egybekötve

09.00 óra: ökomenikus istentisztelet (előtte: tárogatóze-
ne)
10.00 óra: ünnepélyes megemlékezés – előadások:

1. R. Várkonyi Ágnes professzor: II. Rákóczi Ferenc 
szerepe a magyar történelemben

2. C. Lebedel történész (Franciaország): A vezérlő feje-
delem párizsi szemmel

3. Zádor Erzsébet (Grafológiai Intézet): II. Rákóczi Fe-
renc kézírásának történelmi grafológiai elemzése

4. Simon Attila alezredes: A MH 34. Különleges Műve-
leti Csoport története
12.30 óra: testvértelepülési szerződés aláírása a francia 
Yerres várossal, koszorúzás
13.00 óra: ebéd (állófogadás)
13.00 óra: futóverseny - kicsiknek 330 m, nagyoknak: 
1676 m
14.00 óra: a 34. Különleges Műveleti Csoport t katonai 
bemutatója  (Szabadság tér)
14.45 óra: Rákóczi Világa c. kiállítás megnyitója (Rákó-
czi-ábrázolások kiegészítve a Magyar Televízió jelmeze-
ivel)
15.00 óra: színész-nézőtalálkozó a Tenkes kapitánya c. 
film szereplőivel (beszélgetés + részletek a filmből)
17.00 óra: Furfangos csodadoktorok c. bábelőadás a 
Maszk Bábszínház előadásában
18.00 óra: Rákóczi-zászló megáldása
18.30 óra: Macimúzeum megnyitója (Helyszín: Faluház 
– Szabadság tér 3.)
20.00 óra: Kuruc bál (Kuruc Hagyományőrző Egyesület) 
(Helyszín: Sportcsarnok)

2006. március 27. (hétfő):
Helyszín: II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú 
Művészetoktatási Intézmény
Rákóczi Emléknap (országos történelem-, furulya-, bib-
liaismereti-, és egyéb versenyek).

RÁKÓCZI NAPOK
Megemlékezések Rákóczifalván 

II. Rákóczi Ferenc születésének 330. évfordulója 
alkalmából 2006. március 24-27. 



16

2006. második szám

VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

Pályázati beszámoló
Civil szervezetünk a 2005. évben, önkormányzathoz 

benyújtott pályázaton elnyert összeget az alábbi rendez-
vényekre fordította:
A BEROE Nyár című országos rendezvényt ötödik alkalom-
mal rendeztük meg, mely a hagyományokhoz hűen szakmai 
és kulturális programokból állt.
Második alkalommal rendeztük meg az idősek bentlakásos 
otthona lakói, klubtagjai és fogyatékos gyermekei számára 
vidám, zenés Télapó-ünnepséget, ahol 75 ajándékcsomagot 
osztottunk ki.
Harmadik alkalommal hirdettünk az általános iskola 1-6. 
osztályos tanulói számára rajzpályázatot „Mit jelent szá-
momra a karácsony?” címmel. A rajzok értékelésénél se-
gítségünkre volt Tamasi Mátyásné nyugdíjas pedagógus. A 
legsikeresebb alkotásokat az évzáró ünnepségünkön kiállí-
tottuk. A rajzpályázat díjazására az iskolai karácsonyi ün-
nepségen került sor, ahol 35 diákot jutalmaztunk meg.
Köszönjük az önkormányzatnak a pályázati lehetőséget.
Taggyűlések, előadások
Gyűléseinket 2006-ban is minden hónap második keddjén 
tartjuk 17 órai kezdettel a Varsány Közösségi Házban.
Február 14-én író-olvasó találkozót tartottunk. Vendégünk 
Pókász Endre, az Új Néplap újságírója volt.
Március 14-én 17 órakor Békési Anikó, a nyugdíjfolyósító 
intézet vezetője tart előadást az új nyugdíjtörvényről, a ren-
deletekről, a soron kívüli segélyezésekről. A fórumra min-
denkit szeretettel várunk.
Várjuk az új tagokat!
Ha valaki szeretné megismerni közelebbről egyesületünk 
munkáját, esetleg tagjaink sorába belépni, várjuk jelentke-
zését!

Komárominé Kovács Katalin vezető

BEROE HÍRADÓ

Hatvanegy esztendővel ezelőtt, 1945. május 8-án ért vé-
get a II. világháború Európában. A hosszú, embert próbáló, 
rémségekkel teli évek után elkezdődött a lassú talpraállás. 
Tégláról téglára építették fel apáink, nagyapáink újra az orszá-
got - s saját életüket. Ezt a kort szeretnénk megidézni egy 
kiállításon.

Tisztelettel kérjük, ha van a birtokában korabeli tárgy 
(használati tárgy, ruházat, fegyver), dokumentum (levél, bi-
zonyítván), amit szívesen megmutatna másoknak is, juttassa 
el a Varsány Közösségi Házba (Szabadság tér 10.) vagy a 
könyvtárba (Rákóczi út 21.) április 15-éig. Az összegyűlt 
tárgyakból kiállítást rendezünk, melynek a megnyitójára 
2006. május 7-én, a községi megemlékezésen kerül sor.
Segítségüket előre is köszönjük!
Integrált Szabadidő Központ

Szeretnéd elkerülni az erőszakot? Szeretnél a nap 24 órá-
jában felhőtlenül végig sétálni úgy az utcán, hogy ne érjen 
támadás? Szeretnéd megóvni környezetedet a vandalizmus-
tól?

Ha mindezekre igen a válaszod, és van kedved egy fiatal,
jókedvű, tenni akaró csapatban dolgozni, akkor jelentkezz! 
Lehetsz fiatal vagy örökifjú, nálunk a kor nem számít!
Jelentkezz, és tégy te is valamit Rákóczifalva, a családod, a 
barátaid és saját biztonságod érdekében!

Jelentkezés:
Jámbor Sándor: 30/296-44-28.

Varsány Közösségi Ház, Szabadság tér 10., 56/440-658
Könyvtár, Rákóczi út 21., 56/441-025.

Polgárőrség

Ismét bővül a rákóczifalvai civil szervezetek száma. 
A 21 tagot számláló, nyugdíjas korúakat összefogó Együtt-
Egymásért Rákóczi Klub vezetője Gál Jánosné lett.

Alakuló ülésüket február 9-én tartották a közösségi ház-
ban. Az új szervezet új vezetője beszédében megköszönte 
a tagság bizalmát, s felkérte őket a közös gondolkodásra, 
a közös munkára. „Formáljuk együtt a csoportot olyanná, 
ahova jó elmenni, ahol jó lenni” – mondta Gál Jánosné. Az 
éves programra, s működésük általános kereteire vonatkozó-
an megfogalmazták, hogy „csendesen, de aktívan” szeretné-
nek részt venni a település életében. Fontosnak tartják, hogy 
a kapcsolatfelvételt követően is szoros és élő kapcsolatban 
legyenek a többi civil szervezettel. Havonta két alkalommal, 
péntekenként találkoznak az új klub tagjai a Varsány Közös-
ségi Házban.

TÉGY TE IS A BIZTONSÁGÉRT!

Új nyugdíjas klub alakult

KIÁLLÍTÁS
A HÁBORÚRÓL ÉS AZ ÚJRAKEZDÉSRŐL
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2006. február elsejétől a könyvkölcsönzés mellett az aláb-
bi szolgáltatásokkal állunk a lakosság rendelkezésére:

-Fénymásolás A/4-es és A/3-as méretben
-Számítógép használat
-Szkennelés
-Nyomtatás
-Internet
- Hideg és meleg laminálás
-Fax küldés és fogadás
-Folyóiratok hétvégi kölcsönzése
-Különböző nyomtatványok méretre vágása ( meghí-

vók, szórólapok, névjegykártya stb.)
-Könyvet házhoz

A könyvtár speciális szolgáltatása, amely a mozgássé-
rültek, idősek, helyhez kötött emberek ellátását szolgálja. A 
könyvtári szolgáltatást igénylőket havonta vagy kéthavonta 
egy alkalommal felkeresi a könyvtáros, konkrét kéréseket 
teljesítve.

A szolgáltatást bárki igényelheti, aki mozgásában oly mér-
tékig korlátozott, hogy más módon nem jut olvanivalóhoz. 
Kérésüket eljuttathatják a könyvtárhoz telefonon esetleg 
szomszéd segítségével.

Rákóczifalva, Rákóczi út 21.
Telefon/fax: 441-025

Elektronikus levél:K7609@koznet.hu

Kölcsönzési idő:
Hétfő: ------------ 14-18
Kedd:                10-12     14-18
Szerda: 10-12 14-18
Csütörtök: 10-12 14-18
Péntek:----------- 14-18
Szombat:    9-12 -------

Mindenkit szeretettel vár a két könyvtáros: Tóth Istvánné 
és Hellenpach Rozália

A könyvtár szolgáltatásai
JÁSZ-NAGYKUN-SZOLNOK MEGYEI 

ZONGORAVERSENY 
2006. február 10-én ren-

dezte a XI. Jász-Nagykun-
Szolnok Megyei Zongoraver-
senyt  Törökszentmiklóson 
a Kodály Zoltán   Zeneisko-
la Alapfokú Művészetokta-
tási Intézmény. A megyéből 
11 zeneiskola versenyzői 
mérték össze tudásukat az 
egésznapos eseményen.

A rákóczifalvi Terenyei 
Attila középiskolás fiatalember a legmagasabb tudásszintet
képviselők között 

III. helyezést ért el.
 Versenyprogramja:       Bach: Kétszólamú Invenció,

                                     Rachmaninov: cisz-moll Prelüd

Zenei tanulmányait a szolnoki Bartók Béla Zeneiskolában 
végzi.                                         Tanára: Majoros Zsuzsanna

Kérjük, rendelkezzen adója 1%-áról a 
Rákóczi Néptáncegyüttes javára! 

A Rákóczi Néptáncegyüttes 1992-ben alakult, öt éve 
működik közhasznú egyesületként. Célunk: a néptánc hagyo-
mányainak őrzése, ápolása, népszerűsítése. Tagjaink jelen 
vannak minden községi rendezvényen. Az elmúlt években 
táncosaink elvitték Rákóczifalva hírét megyei, országos 
rendezvényekre.
Többször szerepeltünk műsorunkkal külföldön.

Tisztelt  Adófizető!
Tevékenységünk elismeréseként 2004-ben megkaptuk a 
„Rákóczifalváért”

Kulturális Díjat, melyre büszkék vagyunk.
Az elmúlt évben az SZJA 1 %-ból egyesületünk 84 513 Ft-ot 
kapott, melyből  fellépő ruhákat varrattunk.
Köszönjük eddigi támogatásukat! Kérjük, tegyék meg 
ezt ebben az évben is!
ADÓSZÁMUNK:  18835412-1-16

 a Rákóczi Néptáncegyüttes vezetősége és tagsága
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 Ötödik levél
A hosszú ideig tartó 

török megszállás és a 
két évtizedik elhúzódó 
felszabadító háború gaz-
daságilag tönkretette az 
országot, a szabadság re-
ménye is elhalni látszott. 
Az éhező és reménykedő 
nép kész volt harcolni 
Rákóczi zászlója alatt, 
a nemesség jó része is 
csatlakozott, volt bátor-
ság, volt harcolni kész 
katona, a szabadságharc 
mégis fegyverletétel-
lel végződött. Ennek 

nagyon sok oka van. II. Rákóczi Ferenc “Emlékíratok” c. 
munkájában a hadseregen belüli okokat a következőkben 
látja:

“Az Örök Igazság előtt írom ezeket a az Emlékíratokat, 
s ezért - félretéve minden emberi érzelmet - be kell valla-
nom, hogy Bercsényi gróf személye, de még inkább szel-
leme, hajlamai és szokásai nagyon akadályozták a magyar 
főurak egyetértését. Őt mindenki ismerte, engem pedig 
csak kevesen, s azok is fiatalságomra való tekintettel kép-
telennek tartottak katonai és politikai tanácsra, s ezért min-
dent a grófnak tulajdonítottak. Sokan még egy sorban sem 
akartak állni vele, nemhogy parancsnokságát elismerni. 
Így hát Bercsényi szelleme, amely nem tudta elviselni az 
egyenlőséget, a nála alacsonyabbak szemében keménynek 
és tűrhetetlennek látszott. Bizalmas érintkezésben meggon-
dolatlanul maró és  gúnyos volt, komoly dolgokban köny-
nyelmű, a szemrehányásban csípős és megvető. Konokul 
tisztelte saját véleményét, de többnyire megvetette máso-
két. Beszédben ékesszóló volt, cselekvésben tétovázó, kétes 
esetekben ingadozó, tanácsa, elméjének nagy kiterjedése 
miatt határozatlan és bizonytalan volt, szerencsétlen körül-
mények miatt mindig másokat okolt. Bercsényi szeretetből 
és  kényszerűségből ragaszkodott hozzám, így barátságból 
és viszontszeretetből sok dologban támogattam, vagy pedig 
mértéktartást nem ismerő természetével mentegettem. Ezért 
a többiek hallgatólagosan azzal vádoltak, hogy gyönge vagyok 
vele szemben.  Rajtam kívül egész Magyarországon nem 
volt barátja. De én sem mindig tetszettem neki, mert ha meg 
akartam őrizni a méltányosság szabályait, nem mindig te-
hettem eleget kívánságainak. Nehezen tudtam mérsékelni 
e barátom természetét, akit őszintén szerettem, aki ismerte 
titkaimat, s száműzetésemnek és szerencsétlenségemnek hű 
társa volt. Nehéz volt őt kibékíteni a pártomon álló többi 
főúrral, mert mindnek különbözött a szelleme, és bár látszó-
lag önként adták meg a tiszteletet Bercsényi grófnak azért 

a becsülésért, amelyet én tanúsítottam iránta, és rangjáért is, 
mégis egyik sem volt őszinte vele, mint ahogy maguk közt 
sem voltak őszinték. Megvetették, csepülték és gyakran rá-
galmazták egymást előttem, miután előzőleg már szabadon 
bírálták egymás között személyemet és tetteimet. Mindazt, 
amit Bercsényiről mondtam, részletesen elmondhatnám a 
többi főúrról is, kivéve éles elméjét, érett itéletét, megbízha-
tó szeretetét, ragaszkodását és hozzám való hűségét.

A hadseregről más helyen a következőket írja:
“ Heister a Balaton mellett Kilitiig nyomult előre, hogy meg-
lepje Károlyi hadait. Ez ellenállás nélkül sikerült neki. mert 
a tábornok mindig a Thököly alatt szolgált tisztek tanácsait 
követte. A háborúról ez volt a nézetük: az ellenségtől mesz-
sze tartózkodni, őrséget egyáltalán nem állítani, sokat inni és 
aludni, emberek és lovak hosszú pihenője után három - négy 
napos portyázásra indulni, az ellenséget hirtelen megrohan-
ni: üldözni, ha menekül, visszavonulni, ha ellenáll. A hábo-
rúnak ez a fogalma az egész nemzetnél elterjedt. Az a kevés 
katona, aki visszaemlékezett mindarra, ami a szentgotthárdi 
csata és véres fegyverszünet óta történt, nem is beszélt más-
ról, mint azokról a győzelmekről, amiket a törökök fölött 
portyázásokkal, meglepetésekkel és lesekkel arattak. Akik 
Thököly fellépése óta viseltek fegyvert, azok is csak hason-
ló eseményeket idéztek vissza. Mármost a vezérletem alatt 
megindult népfelkelés kezdetén  ezeknek volt a legnagyobb 
súlyuk, rájuk hallgattak, és így lettek tisztekké. A gyalogsági 
szolgálatot a nemesség mindig megvetette, azt tartotta, hogy 
ez a fegyvernem sehogy sem alkalmas hasonló vállalkozá-
sokra, és szégyellt volna ott szolgálni. Alig tudták másra fel-
használni a gyalogságot, mint a várak és palánkok kapuinak 
őrzésére. Ez okozta hát, hogy a magyar nemzet semmit sem 
tudott a háború leglényegesebb elemeiről. Hogy fegyelmet 
tarthassak, szükségképpen le kellett volna váltanom az első 
tiszteket, azokat a durva, szemtelen és részeg parasztokat, 
akikkel a nemesség nem akart együtt szolgálni. A nemessé-
get viszont rá kellett volna beszélni, hogy lépjen be a gyalog-
ságba. A fegyverforgatók az említett okok miatt nem értettek 
a katonáskodáshoz. Minthogy egyszerre nem válthattam le 
a parasztezredeseket, brigadérosokat kezdtem kinevezni, 
hogy a nemességnek hűbéreseik és jobbágyaik fölött maga-
sabb rangot adhassak. De ez a rendszabály, amelynek célja a 
hadak fegyelmezése lett volna, nem használt semmit a min-
dennapos vállalkozásokban és csatározásokban, mert ezek a 
brigadérosok képtelenek voltak vezényelni. De ez még nem 
minden, mert ha ezek a brigadérosok olyanok lettek volna 
is, ahogy az ember kívánta, akkor is teljességgel hiányzott 
az, amit a had törzsének neveznek, az altisztek testülete. Az, 
akit káplárnak és őrmesternek neveztünk ki, cimborája volt 
a katonának, és előtte semmi tekintélyt nem tudott tartani: 
ugyanabból a faluból voltak. Ez volt aztán elkerülhetetlen 
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Emlékeim az 1942-44-es évekből
(folytatás)

Az 1943. évről két esemény jut eszembe. Az egyik az, 
hogy úgy alakult a helyzet, hogy a repülőtéren volt tíz fiú,
akik kőművesinasok, ahogy ma mondjuk ipari tanulók vol-
tak. Őket néhai Csomán István irányításával a Nagykőrö-
si laktanya építéséhez irányították át. Ezt a laktanyát is a 
Rimár István építőmester és mérnökei tervezték és építették. 
Ez a laktanyaépítés nem volt olyan fontos, mint a szandai re-
pülőtér építés, de 1943-ban azt is meggyorsították. Azt a célt 
szolgálta, hogy a tanulókat odaküldték pár hétre. Csomán 
István hívta át Apámat Nagykőrösre állványozónak. Apám 
meg engem hívott. Először úgy mentünk, hogy a várkonyi 
kompon át kerékpárral. Vasárnap délután indultunk ebéd 
után. Falváról Nagykőrösre egyébként úgy lehetett eljutni, 
hogyha bemegyünk gyalog Szolnokra, onnan vonattal ceg-
lédi átszállással Nagykőrösre. Nem tudom, hogy milyen volt 
az autóbuszjárat akkor Falváról, azt se tudom hogy meny-
nyibe került akkor a buszjegy és a vonatjegy, de az biztos, 
hogy a keresetünk jórésze utiköltségre ment volna, azért 
mentünk-jöttünk kerékpárral.

Ott Nagykőrösön, ahol az építkezés folyt, volt egy lak-
tanya, illetve annak az udvarán építettük a másik épületet. 
A munkahelyhez nem messzire volt a Cédulaház, vagyis az 
az épület, ahol vásárok alkalmával átírják a járlatlevelet az 
új tulajdonos nevére. Azt még nem mondtam, hogy a szomz-
szédságba volt a vásártér. Ezt a cédulaházat jelölték ki az 
építkezésen dolgozó vidékiek számára szállás, főzés céljára. 
Nem csak mi 13-an aludtunk ott, hanem a nagykőrösi tanya-
világból is voltak építőmunkások. 
Arra már nem emlékszem, hogy hogyan alakult az ki, hogy 
gyakran kaptunk vacsorát, amikor a katonák vacsoráztak. 
Valami edényünk volt, hiszen főztünk naponta, ha nem kap-
tunk vacsoraosztáskor. Persze nem mi voltunk az elsők. A 
munkaidőnk korábban véget ért, mint a vacsora idő volt, de 

nem volt ebből probléma, mert állandó belépőnk volt. Jó 
vacsorákat kaptunk és sokat. 
Nagykőrösi tartózkodásunk során Csomán István és én ha-
zajöttünk Falvára sorozásra, ez 1943 szeptember hónapban 
volt. Vonattal jöttünk-mentünk. Szolnokról gyalog hazáig. 
Csománék a mai Bartók Béla úton, mi meg a mai Szent 
László út 55. szám alatti, akkori kisházba. Természetesen, 
hogy visszafelé is úgy mentünk, gyalog illetve vonattal. 
Egy napig voltunk távol a munkahelytől. Visszafelé vidá-
mabbak voltunk, mert a sorozás befejezése után kinyitottak 
a Falvai kocsmák, a baráti társaságokban tartottunk egy kis 
áldomást. Regutabálat a következő vasárnapra szerveztek a 
kocsmárosok.

Emlékeim szerint még jó idő volt, amikor Apám nem 
jött velem Nagykőrösre, egyedül mentem kerékpárral. Egy 
párszor még kerékpárral mentem, jöttem, de egy alkalom-
mal eltört útközben az egyik pedál. A jó pedálra rákötöttem a 
lábam, úgy jöttem haza. Az volt a fontos, hogy naplementre 
a komphoz érjek, mert később nem hoztak volna át. Sikerült 
odaérnem, azután már gyalog mentem a kerékpár mellett ha-
záig. Már aggódtak értem otthon. 

A kőművesinasokat visszarendelték a repülőtérre, így 
egyedül maradtam ott, a nagykőrösi építkezésen, ebből a 
csapatból. Emlékszem, hogy 1943. november 1-jén tévedés-
ből gyorsvonatra szálltam át Cegléden, jött a kalauz, de tő-
lem nem kérte a jegyet, ami személyvonatra szólt. Pótlékot 
kellett fizetni a gyorsvonatra, egy katonát megpótlékolt, aki
közben elvesztette az egyik csomagját, amit egy bajtársának 
vitt volna Szegedre. Novemberben félbeszakadt az építke-
zés, én is visszajöttem a repülőtérre, vissza az állványozók-
hoz. 

Tiszaföldvár, 2006. január 10.
Bartos László

A hosszú ideig tartó török megszállás és a két évtizedik 
elhúzódó felszabadító háború gazdaságilag tönkretette az 
országot, a szabadság reménye is elhalni látszott. Az éhező 
és reménykedő nép kész volt harcolni Rákóczi zászlója alatt, 
a nemesség jó része is csatlakozott, volt bátorság, volt har-
colni kész katona, a szabadságharc mégis fegyverletétellel 
végződött. Ennek nagyon sok oka van. II. Rákóczi Ferenc 
“Emlékíratok” c. munkájában a hadseregen belüli okokat a 
következőkben látja:

“Az Örök Igazság előtt írom ezeket a az Emlékíratokat, 
s ezért - félretéve minden emberi érzelmet - be kell valla-
nom, hogy Bercsényi gróf személye, de még inkább szel-
leme, hajlamai és szokásai nagyon akadályozták a magyar 

 Ötödik levél

A nőnap alkalmából
őszinte tisztele�el köszöntöm

a Rákóczi Lap
minden kedves hölgy olvasóját.

Iváncsik Imre
országgyűlési képviselőjelölt
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Nostradamus
Sztárok és gazdaság 2006. 

Az elmúlt havi cikkünkre többen is reagáltak, amit sze-
retnénk megköszönni. Azt hiszem egyre több rákóczifalvit 
érdekel, hogy mi történik körülötte. A kérdések és véle-
mények, amik eljutottak hozzám, mind választ várnak, de 
szeretném előre bocsájtani a „válasz bennünk van” és nem 
várni arra, hogy majd valaki „fentről” megmondja és meg is 
oldja helyettünk rendezésre váró dolgainkat.
Ez működik, hiszen példaként szeretném felhozni Kínát, 
ahol Mao elvtárs a Kulturális Forradalom idején 30-40 év-
vel ezelőtt eldöntötte, hogy sok veréb van Pekingben. A la-
kosságot kihajtották az utcákra és azok addig zavargászták 
szegény párákat, míg azok le nem estek. 
A megrakott teherautók százai vonultak végig a városon 
győzelmükkel megpakolva. Lássuk a mát és ámuljunk, mit 
fejlődtek és segítség nélkül hová jutottak?
Nem vártak a politikai megoldásra, hanem bátran a világ 
legdinamikusabb országa lettek, akik 2020-ra a Holdra ter-
vezik saját fejlesztésű űrhajójukkal embereit eljuttatni. Ez a 
példa azt gondolom tisztán mutatja mire képesek azok, akik 
elszántan és összefogva „megindulnak”. Ezután visszakanya-
rodva a kérdésekhez. 
Mit fogunk megmutatni az ide érkezőknek?
Azt gondolom a tisztaság fel kell, hogy értékelődjön. Legyen 
meg a becsülete a tiszta környezetnek, azok akik házukat, 
udvarukat rendben tartják, egyre többen legyenek. Az igény 
nem pénz kérdése, hanem az pénzzé válik. Ezt mutatja a sok 
színesedő porta, mert jobb élni a tiszta, virágos környezet-
ben, aholvá vendégek is szívesebben jönnek. A Tisza-part is 
remek üdülőhellyé válhat, Falumúzeum kialakítása is elkez-
dődik, a macik már III. 27-től láthatók lesznek. 
Néptáncosaink is méltó képviselői a falunak. Tánctábor, 
táncverseny nekik is fejlődés és kapcsolat, amivel, amiből 
külföldi utak jöhetnek létre. A helyi alkotókra újra szükség 
lesz, hiszen az az erő, ami 10-15 évvel ezelőtt megvolt ben-
nük, nagy segítséget nyújthat nekünk. Előző cikkemben is 
írtam a „megoldást keressük és ne a kifogást”. 
Mit hozhat a macimúzeum?
Vendégeket hozhat, akik itt költik pénzüket. A múzeum nem 
üzlet, csak befolyásolja az üzletet. Várni múzeumon köz-
vetlenül hasznot nem szabad, de a boltok, üzletek bevétele 
természetesen nőni fog. A múzeumban emléktárgyakat áruló 
üzlete már most várja az ötleteket, árukat, amiket szeretné-
nek eladni az itt élő alkotók, termelők. Ezzel segítenénk a 
helyieket és nem más település, vagy országból származó 
árukat adnánk a turistáknak. Ameddig a helyiek olyan minő-
ségű árut biztosítanak, ami kelendő szó sem lehet, hogy ne 
Rákóczifalvát reklámozzuk. 
A Rákóczi hagyományt, hogy lehetne országos hírűvé ten-
ni?
A faluban sok ló és hintó található, ezek a lovasok összefo-
gással nagyon erős pillérei lehetnek ennek a hagyománynak 

Simli nélküli vendégvárás

a kifejlődésében. A Kurucok egy profi műsorral biztos befu-
tók lesznek, hiszen Novák Gyula személye minden kétséget 
kizárt. Temperamentuma és a Rákóczi korhoz való viszonya 
legyen példa a fiataloknak is. Az Önkormányzat nyitottsága
és igénye is ebbe az irányba mutat, ezért gondolom, hogy 
mindenki, aki itt  él, próbálja elhinni, Rákóczi Ferenc nem 
véletlenül építette ide kastélyát és áldozta vagyonát értünk, 
mert Ő is a megoldást kereste…

Balázs Antal

I. Torgyán doktor személye biztosíték arra, hogy az 
Országgyűlés és a Buzera TV műsor egy nívón áll.

II. A Győzikéről leszívott zsírt egy kozmetikai cég 
ereklyetartóban árulja, ezzel bizonyítva, hogy az agyha-
lálon túl is van élet.

III. A fővárosban a kutyák csak a kátyukban végezhe-
tik dolgukat, így se szar, se kátyu nem lesz.

IV. Az egymásra licitáló pártok elérik, hogy lesz 15. 
havi nyugdíj. A számítások szerint viszont nem lesz 1,2, 
3,4,5,6,7,8,9,10,11,12. havi.

V. Havas tanár úr csúcskísérletet tesz, megpróbálja a 
lehetetlent, 10 másodpercig nem szerepelni a médiában.

VI. Magyar szakértők bebizonyítják, nem azért épül 
a sok autópálya, hogy bejöjjön a külföldi tőke, hanem 
azért, hogy minél hamarabb elmeneküljön.

VII. Szulák Andrea showműsorába meghívja a „fogyasz-
tógurut” Schobert Norbit, akitől megkapja legújabb kazettá-
ját zsírégetés mangalicáknak címmel.

Balázs Antal
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HELYI ALKOTÓK

A  v e r s  m i n d e n k i é
Szívet, lelket melengető témát választottam írásom tárgyá-

nak  ezen a hideg, zord téli estén – a költészetet, a versek 
világát. Beszélgetőtársaimat is szeretném bemutatni olvasó-
inknak Pozderka Jánost és kedves feleségét Zsuzsa asszonyt. 
Jánossal, mint versmondóval Önök is bizonyára találkoztak 
már, hiszen több községi rendezvényen is szavalt.

-Honnan ered a versek iránti szereteted? 
- Gyermekkoromtól nagyon szeretem az irodalmat, főként 
a verseket. Szerettem volna továbbtanulni és irodalommal, 
történelemmel összefüggő pályát választani, de sajnos 16 
évesen árva lettem, ami meghatározta későbbi életemet. Ipa-
ri tanuló lettem, és fiatalom dolgozni kezdtem a cipőiparban.
Idő hiányában nem tudtam a versmondással foglalkozni.
Nyugdíjba kerülve vettem elő újból kedves költőim verseit. 

- Mikor kezdtél nyilvánosan is verset mondani?
- Feleségemmel beléptünk a helyi nyugdíjas klubba és itt má-
sok bátorítására, buzdítására kezdtem el szavalni. Balátiné 
Marika és Berényiné Erzsike voltak elsősorban, akik átsegí-
tettek a kezdeti nehézségeken. A mai napig nagyon izgulok, 
lámpalázas vagyok. Ez bizonyos szempontból jó is, hiszen 
ezt leküzdeni legjobban a pontos és biztos szövegtudással 
lehet. 

- Olvasóink hol találkozhattak már veled?
- Rendszeresen fellépek a helyi rendezvényeken. Szavaltam 
már a Rákóczi fejedelem születésnapján tartott ünnepségen. 
Részt vettem az 1956-os forradalom megemlékezésén, va-
lamint a mindenki karácsonyán. Rendszeresen szavalok a 
templomban is a húsvéti, karácsonyi ünnepségen. Felesé-
gem és barátaim bíztatására megméretettem tudásomat a 
József Attila 100. születésnapjára meghirdetett versmondó ver-
senyen 2005  májusában. Ennek emlékét oklevél őrzi. 2005 
szeptemberében a Nyugdíjas Klub színeiben a Szépkorúak 
Kárpátmedencei Költészeti Szemléjén szavaltam. Ennek a 
versmondó versenynek az érdekessége, hogy nem osztanak 
ki helyezéseket, hanem mindenkit emléklappal és könyvvel 
jutalmaznak. Rendszeresen hívnak a helyi civil szervezetek 
is, legutóbb a mozgáskorlátozottak rendezvényén léptem 
fel.

- Kedvenc költőidről mondanál néhány szót!
-A mai magyar, kortárs költészet nem tartozik a kedvenceim 
közé. Szeretem a régi magyar verseket, szívesen szavalok 
Petőfit, Csokonait. József Attila, Váci Mihály, Dzsida Jenő
költészete is közel áll hozzám. Kedves barátom a Jászapátin  
élő Szántó László amatőr versíró barátom verseit is szívesen 
mondom. Külföldi költők verseivel még soha nem próbál-
koztam.

- Ha jól tudom, a családban Te szavalsz, a feleséged pedig 
verseket ír. Erről a legilletékesebbet kérdezném, valóban így 
van kedves Zsuzsa ?
- Igen. Érdekes története van ennek. Néhány évvel ezelőtt 
a Nőnap közeledtével papírra vetettem pár sorban gondola-

taimat. A Nyugdíjas Klub Nőnapi összejövetelén János ezt 
a néhány soros versemet mondta el, igen nagy sikerrel. Ez 
bátorítást adott és azóta született néhány „költemény”. A 
mozgáskorlátozottak helyi szervezetének is tagjai vagyunk, 
legutóbbi rendezvényükön is az én versem hangzott el.    

- A családban van valaki, aki továbbviszi a versek szere-
tetét?
- Nagy családunk van 4 gyermek, 8 unoka. A versek és a 
szereplés iránt legidősebb unokánk, aki 7. osztályos érdek-
lődik. Nagyon szeret szerepelni, az iskolai színjátszó-kör-
nek is tagja.

Köszönöm a beszélgetést és engedjétek meg, hogy a már 
említett  saját verssel köszöntsük hölgy olvasóinkat a Nőnap 
alkalmából.

FMZS                                                                                   
                                                                                        

Gyöngyszem vagy, mikor megszületsz,
Féltett kincsként nevelnek !
De lassan, növekszik életed fája, 
Leszel bimbó, majd nyíló virág,
És végül érett gyümölcs a fán.

Ti vagytok nekünk szívünk ékessége,
Anyáink,
Feleségeink és 
Lányaink képében.

Ezért kérem e szép napon 
A Jó Isten áldását,
 És képzeletben átnyújtom
A tavasz összes nyíló virágát.

Pozderkáné Juhász Zsuzsanna 

Nőnapi Köszöntő !
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Három fiatalember ül velem szemben: a legifjabb 17
éves, a legidősebb 21. Kedvesek, jókedvűek, közvetlenek. 
De nem ezért írok róluk, hanem azért, mert filmet készítet-
tek. Sőt, nem csak elkészítették a filmet, de be is mutatták
– méghozzá itt, Rákóczifalván, a közösségi házban. 

Egyszer volt, hol nem volt, volt egyszer egy család, „aki” 
karácsonyra meglepte magát egy kamerával… Ilyen egysze-
rűen kezdődött a történet három esztendővel ezelőtt. A csa-
lád két fiúgyermekét: Selley Gábort és Selley Csabát kamera
nélkül már nem nagyon lehetett látni ezek után. A filmek, a
forgatás és a rendezés iránti rajongásukat sikerrel ragasztot-
ták át barátaikra is, például a rákóczifalvai Hajagos Péterre. 
Gábor és Péter egyébként a tiszaföldvári Hajnóczyba járnak, 
míg Csaba a nyíregyházi főiskolán tanul matematika-számí-
tástechnika szakos tanárnak.
A teljes „stáb”, vagyis a baráti társaság mintegy húsz tagot 
számlál. Egy különbözteti meg őket a többi baráti körtől: 
szabadidejükben filmeket készítenek. Életkoruknak s érdek-
lődésüknek megfelelően vidám, sokszereplős filmeket. Az
első „alkotásuk” egy westernfilm volt.
A Falcon Pictures (merthogy így hívják őket) első nyilvános 
vetítésére a Varsány Közösségi Házban került sor január 22-
én délután. Három részes filmet vetítettek le a barátokból,
családtagokból álló közönségnek. A trilógia - műfaja kungfu 
vígjáték – első része még ötletszerűen készült el, ám a máso-
dik és harmadik részhez már forgatókönyv is íródott. Meg-
tervezték a helyszínt, a szereposztást, a kellékek használatát. 
(Saját bevallásuk szerint éppen a szervezés: a szereplők sza-
badidejének egyeztetése, a kellékek beszerzése a legnehe-
zebb feladat.) Eddig összesen nyolc filmet készíttek, s már
két alkalommal vettek részt filmes pályázatokon.
A legfontosabb céljuk, hogy jól érezzék magukat. Ám a 
szórakozáson túl maradandót alkotnak, s észrevétlenül meg-
tanulnak egy különleges „kódrendszert”, a képek nyelvét, 
mely kifejezi és közvetíti az érzelmet, a hangulatot. Mert 
van mit, és van kinek kifejezni és közvetíteni. És ez jó… 
Nekünk is, nekik is.

Cs. Csáti Réka

Izgatott, ünneplőbe öltözött kis csapat toporgott a Varsány 
Közösségi Ház előcsarnokában január 22-én, vasárnap. 
Amatőr filmes fiúk várták a nézőket – első nagytermes ve-
títésükre.
Már hetekkel korábban lázas munkával készítették elő a 
nagy eseményt. Plakátokat készítettek, ragasztottak. Tervez-
ték a díszletet, fogalmazták a köszöntő beszédet. Minden 
gondolatuk e körül forgott.

Végre eljött a várva várt nap. A stáb fogadta a lassan 
gyülekező közönséget. Némi csalódottság tükröződött a 
szemükben: a családtagokon és a barátokon kívül alig láttak 
érdeklődőket. Szinte hiába volt a plakátolás, az újság- és rá-
dióreklám… (Pedig bizton állíthatom, nagy élménytől fosz-
totta meg magát, aki nem jött el.)

A film fillérekből készült – no meg szorgalomból és aka-
raterőből. Valamint saját maguk szórakoztatásából.
A filmkockákon végigkövethettük fejlődésüket. Láthattuk,
hogy 15 évesen készített első részből hogyan fejlődött ki a 
18 évesen elkészített harmadik rész. Az egészet pedig egy 
profi módon elkészített keretben tálalták.
Nagy taps köszöntötte az alkotókat. Mindenkinek tetszett az 
előadás. A Szolnok TV Napraforgó című családi műsorában 
is lehetőséget kaptak az alkotók a bemutatkozásra. Csak így 
tovább, fiúk!

Hajagos László
* * *

Köszönet Tóth Lajos polgármester úrnak, a Varsány Kö-
zösségi Ház dolgozóinak és a Rákóczi Hírmondó munkatár-
sainak, hogy segítségükkel hozzájárultak a film levetítésé-
hez.

Falcon Pictures tagjai

ZENÉS MESEELŐADÁS

Időpont:2006.  február 28.,
kedd, 10.30 óra

A Léghajó Színház bemutatja:
A FEJSZEKÁSA

című orosz népmeséből készült,
 zenés meseelőadást

Helyszín: Varsány Közösségi Ház
(színházterem)

Belépő: 500 Ft

Mindenkit szeretettel vár
Az Integrált Szabadidő Központ!

 mintegy 210 tanuló adott számot tudásáról az immár szoká-
sos félévi vizsgákon, melyek január 23 és 27. közt zajlottak.  
A 8 évfolyam 12 csoportjában zajló megmérettetés  nyilvá-
nos volt, hívtuk és vártuk a hozzátartozókat, érdeklődőket. 
Nagy örömünkre az érdeklődés meghaladta az elmúlt évit, 
hiszen 242 vendégünk volt ezeken az órákon.

Február 18-án a 7. osztályos és ifis néptáncosokkal Bu-
dapesten jártunk, megtekintettük az Erkel Színházban a 
Néptáncantológiát.

Hőnyiné Nagy Erzsébet

A FILMEK NYELVÉN BESZÉLNEK A FALCON PICTURES BEMUTATTA!

Művészetoktatási Intézményünk néptánc tanszakán
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Ritkán esik szó a Rákóczifalván élő középiskolás fiatalok-
ról. Hajnalban indulnak iskolába, késő délután, gyakran este 
érkeznek haza. Sokan közülük kiemelkednek tehetségükkel 
valamilyen tantárgyban, vagy művészeti ágban. A környé-
künkön lévő középiskolákat felkeresve számos tehetséges 
diákra bukkantunk. Őket mutatjuk be új sorozatunkban.  

A Vásárhelyi Pál Közgazdasági Szakközépiskola igazga-
tónője egy kiemelkedően tehetséges rákóczifalvai diákjáról 
értesítette szerkesztőségünket. Ágoston Lilla 11. osztályos 
tanuló, kiváló országos népdaléneklői eredményekkel büsz-
kélkedhet.

Lilla a Mátyás Király Általános és Alapfokú Művészeti 
Iskolában kezdte tanulmányait. 3. osztályos korában az itt, 
hagyományosan megrendezett Mátyás tudósai versenyen 
népdaléneklő kategóriában 1. helyezést ért el. Ez volt az 
első olyan eredménye, amely elindította ezen az útvonalon. 
Azóta sikert sikerre halmoz. 1999-ben vett részt először az 
Énekes és Hangszeres Szólisták Országos Minősítésén ének 
kategóriában, ahol arany minősítést szerzett. 2000-ben a 
Magyar Millennium „Kultúrával a nyugat kapujában” nem-
zeti fesztivál megyei döntőjén és a 2001-ben megrendezett 
V. Jászkun Citeratalálkozón nyújtott kiemelkedő teljesít-
ményéért emléklapdíjazásban részesült. 2001-ben az orszá-
gos minősítőn népdal kategóriában ismét arany minősítést 
szerzett. 2003-ban megyei népdaléneklő versenyen első 
helyezést ért el, az országos minősítőn ezüst, majd 2004-
ben ismét arany fokozatot szerzett. A tavalyi évben ismét 
1. lett a megyei népdaléneklő versenyen. Emellett iskolájá-
nak nagysikerű kórusának is tagja, amellyel a tavalyi évben 
Németországba is eljutott. Több alkalommal szerepelt már 
iskolai, városi és megyei rendezvényeken a Hodos zenekar 
kíséretében. 2004-ben kiemelkedő munkájáért jutalomból 
Ciprusra utazhatott. 
Tanulmányait a Debreceni Tudományegyetem magyar sza-
kán szeretné folytatni, hozzájárulva ahhoz, hogy a magyar 
folklór művészettel szorosan kapcsolatban maradjon.
 Lilla! Ezúton szeretnénk eddigi eredményeidhez gratu-
lálni, további sikereidhez pedig erőt és kitartást kívánunk!                                                                                           

       Hably Dóra

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzata és a Liliom 
Kft. között 1996-ban kötött bérleti szerződés szerint az Ön-
kormányzat 15 évre – 1996. október 1-től 2011. szeptember 
30-ig -  térítésmentesen biztosítja a társaság részére a főtéri 
ún. büféhelyiség használatát. (Megjegyzés: az akkori jegyző 
ellenezte az ilyen hosszú kötelezettségvállalást, és arányta-
lannak tartotta. A többség akkor ezt figyelmen kívül hagyta
a polgármester javaslatára.) 

A Liliom Kft. 500.000 Ft-tal járult hozzá a több mint 2,5 
millió forintos anyagköltséggel plusz a Falugondnokság 
munkadíjával együtt járó üzletsor (újságos pavilon, büfé-
helyiség, buszváró) megépítéséhez. A Liliom Kft. kötele-
zettséget vállalt arra, hogy a bérleti jogviszony keretében 
élelmiszer kiskereskedelmi tevékenységet folytat a helyi-
ségben. A szerződés lehetőséget biztosít arra, hogy a bérlő 
(Liliom Kft.) a bérbeadó (Önkormányzat) hozzájárulásával 
bérleti jogát ideiglenesen vagy véglegesen másra átruházza. 
A szerződés szerint az Önkormányzat a bérleti jogviszonyt 
15 év lejárta előtt nem szüntetheti meg, valamint a 15 év 
letelte után a jelenlegi bérlőnek előbérleti joga van. Az épü-
let közműveinek használatával felmerülő díjakat a bérlők 
a beszerelt külön órák szerint viselik. (Hasonló szerződés 
köttetett a Rónahír Rt-vel az újságos pavilon használatával 
kapcsolatban.)

Jelenleg nincs róla információnk, hogy a Liliom Kft. 
(jogutód Fehér Kft.) miért nem üzemelteti a büfét. Tudo-
másunk szerint már többen akarták bérelni a Fehér Kft-től 
a helyiséget, megállapodás a kft. és a lelendő bérlő között 
nem jött létre. 

Az önkormányzat korrekt feltételek mellett hajlandó a 
bérleti jog visszavásárlására és gondoskodni az üzlet lakos-
sági igényeket kielégítő hasznosításáról.

Polgármesteri Hivatal 

KÉRDÉSEK, VÁLASZOK
Miért áll üresen az újságos melletti büfé a főtéren? 

(Rákóczi Lap januári számában feltett lakossági kérdés)

 Hogyan és kinél lehet a nyári zánkai tábor bérlését 
igényelni? Mi a határideje és mi a költsége?

Az e-mail-en érkezett

Akikre büszkék lehetünk

FELHÍVÁS
Tisztelettel kérjük a Rákóczifalván élő

a képzőművészet festészet- és grafika ágában
alkotókat, amennyiben úgy érzik, hogy műveik kiállításra 
alkalmasak, március 16-ig a közösségi házba juttasák el 

azokat. Zsürizés után a kiválasztott alkotásokat 
a március 25-én nyíló kiállításon mutatjuk be.

Előre is köszönettel: a szervezők
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Nemrég ünnepeltük a Rákóczi Sportkör fennállásának 
70. születésnapját. Mindenkit nem tudtunk felkutatni akkor, 
de most tudomásomra jutott, hogy nemcsak Sípos Erzsike 
dolgozott ott annak idején, hanem Sípos János bácsi, Erzsi-
ke apukája és édesanyja is.
Ma már 81 éves János bácsi, igen hiányosan emlékezik az 
akkori időkre, Erzsike segít neki az emlékezésben.

-Kérdezem János bácsit, hogy is volt ez akkor, abban az 
időben?

-Valamikor az 50-es években még a tüzép telep helyén 
levő sportpályán volt kapcsolatom a sporttal. Kijártam 
a mérkőzésekre szurkolni és az egyik meccs alkalmából 
rámtukmálták a pénztárosságot. De ez nemcsak a pénz keze-
léséből állt, hanem a játékosokra mostunk, vasaltunk, kocsit 
intéztünk, ha máshol játszott a csapat. Feleségem intézte a 
könyvelést, melyet Tóni bácsi ellenőrzott és felügyelt. Abban 
az időben nagyon szegényes körülmények között volt sport-
élet. Sok lelkes szurkoló volt, aki anyagilag is támogatta a 
csapatokat és természetesen a munkájukkal is. Meccs után 
a kocsmában folytatódott az együttlét, a szurkolók megven-
dégelték a játékosokat, megvitattuk a játékot és jókat bez-
szélgettünk. Szerencsénk volt, hogy az akkori tanácselnök 
lelkes segítőnk volt. Abban az időben nem volt ruhánk, lab-
dánk, cipőnk, szinte csak a lelkesedés volt meg. Feleségem 
sokszor kiharcolta a járástól a felszerelést, jómagam a MÁV 
csapatától hoztam a selejt labdákat, hogy tudjanak játszani. 
Saját kezűleg pucoltam a cipőket fényesre. A mosás is körül-
ményes volt. A fúrott kútnál történt, ahol meleg víz volt, ki-
vittük a teknőket és ott mostuk a ruhákat. Sokat kinevettek, 
hogy teljesen díjtalanul végeztük ezt a rengeteg munkát, de 
megérte. Vannak jó emlékek és rosszak is akadnak. Bálokat 
szerveztünk, a bevételből befizettük a csapatok kiadásait.
Akkor még nem voltak szponzorok. Sokat mentem, szervez-
tem, ráment a szabadságom is, de megérte, mert szerettem 

csinálni. Boldogan csináltuk a feleségemmel együtt.
-Abban az időben hány csapat játszott?
-Emlékeim szerint volt ifi és nagy csapat, röplabda csa-

pat és volt még egy kézilabda lány csapat is. Mikor átke-
rültünk a mostani sportpálya területére 1957-ben, kalákába 
állva építettük fel a szertár épületét, hogy legyen hol öltözni 
a játékosoknak.

-Erzsike Te hogy kerültél a sporthoz?
-Édesapámék által. 1964-ben kimaradtam az iskolából 

és kezdtem besegíteni. Hol anyukám, hol pedig én voltam a 
pénztárban, és egyszer csak egyedül maradtam. Akkor már 
hivatalos jegyek voltak, kaptuk a jegyeket és elszámoltunk 
vele. 1968 táján, mikor Bereczki Laci bácsi idekerült, a 
tsz patronálta a csapatokat, szállította, ruházta. Már sokkal 
könnyebb volt.

-Tudomásom szerint hosszú évekig voltál pénztáros, med-
dig?

-Közel 25-27 évig, pontosan nem emlékszem. Az én 
időmben már meccs utánra főztek a játékosoknak, nekem 
már a mosogatás, krumplihámozás is jutott feladatnak.

-Szeretted csinálni?
-Természetesen, hiszen akkor nem csináltam volna ily so-

káig munka mellett. Csak aztán én is beteg lettem és nem 
tudtam csinálni tovább. Azt a munkát, amit akkor csinál-
tunk, ma már lelkesedésből nem igen csinálná meg egy fiatal
sem. 

Érdekes volt hallgatni János bácsit, szinte elkapta a lel-
kesedés beszéd közben. A munkájukért csak köszönet jár és 
az emberek szeretete.

Jobbágyné

Siposék a sporttelepen

Folynak a sportelep főépülete feletti tetőtér beépítési mun-
kálatai. A falugondnokság dolgozói szálláshelyeket alakíta-
nak ki.
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Az U-7 bajnokságon a következő eredmények születtek:

1. LURKÓ FOCIMÁNIA
2. TÓSZEG
3. RÁKÓCZIFALVA
4. MARTFŰ

 
A mérkőzések eredményei:
RÁKÓCZIFALVA – MARTFŰ   2 : 1
Góllövő: Banka, Molnár

RÁKÓCZIFALVA - LURKÓ FOCIMÁNIA 3 : 4
Góllövő: Molnár 2, Szokolai

RÁKÓCZIFALVA – TÓSZEG   1 : 2
Góllövő: Molnár 

KÜLÖNDÍJ – Legjobb játékos: Molnár István

Az U-9 bajnokságon a következő eredmények születtek:

1. TÓSZEG
2. FOCIMÁNIA I.
3. MARTFŰ
4. FOCIMÁNIA II.
5. RÁKÓCZIFALVA
6. BESENYSZÖG

A mérkőzések eredményei:
RÁKÓCZIFALVA - FOCIMÁNIA                 0 : 3

RÁKÓCZIFALVA - MARTFŰ   1 : 3
Góllövő: Hornyák

RÁKÓCZIFALVA - BESENYSZÖG  1 : 0
Góllövő: Szokolai 

KÜLÖNDÍJ – Legjobb kapus: Simon Zsolt

 Az U-7 bajnokságon a mérkőzések eredményei a követke-
zők voltak:

SZOLNOK FOCIMÁNIA I. – RÁKÓCZIFALVA  2 : 0
FOCIMÁNIA – RÁKÓCZIFALVA   3 : 0

KÜLÖNDÍJ – Legjobb játékos: Banka Gábor

Az U-9 bajnokságon a mérkőzések eredményei a követke-
zők voltak:

FOCIMÁNIA I. - RÁKÓCZIFALVA  3 : 0
SZAJOL - RÁKÓCZIFALVA   4 : 0
FOCIMÁNIA II. - RÁKÓCZIFALVA  2 : 0

KÜLÖNDÍJ – Legjobb játékos: Vígh Zoltán

Molnár István

2006. február 5-én az utánpótlás focicsapat Martfűn 
játszott.

2006. február 11-én az utánpótlás focicsapat Szolnokon 
játszott.
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Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező, szerkesztő: Papp Imre
E havi számunkat írták:  Balázs Antal, Császiné Csáti Réka,  
Fekete Ferenc,  Feketéné Molnár Zsuzsanna, Hably Dóra,  
Jobbágyné Incze Erzsébet, Katona Gizella,  Máté Pálné, 
Molnár István, Ulviczki György

Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Szucsik Hajnalka
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet

Rákóczifalva, 2006. február 26.

Kedves Olvasóink ! Legutóbbi számunkban hazai tája-
kon barangoltunk. Most tegyünk egy utazás az ízek világá-
ban Európa tájain. Ígérem kellemes lesz – a zord tél elle-
nére- hiszen a lakásból ki sem kell mozdulni, legfeljebb a 
hozzávalók megvásárlása miatt.

Első utunk vezessen Franciaországba.
Francia hagymaleves:

Olajban /zsírban vagy vajban/ megpirítunk személyen-
ként 1 szelet nagy kockára vágott kenyeret, majd mindkét 
oldalukat erősen bedörzsöljük fokhagymával. Lábasban 
vagy tűzálló edénybe rakjuk őket. Egy középnagyságú le-
reszelt hagymát olajban /zsírban, vajban/ megpirítunk kis 
liszttel behintve, majd húslével föleresztjük, belekeverünk 
egy-két tojássárgáját és kis konyakkal /fél deci/ ízesítjük. 
A tűzálló tálba rakott kenyérre ráöntjük a leves egy részét, 
hogy ne lepje el teljesen a kenyeret, sajtot reszelünk a tetejé-
re és a megmaradt levessel, forrón tálaljuk.  
Az öreg kontinenst elhagyva ugorjunk át Angliába  a máso-
dik fogást elfogyasztani.

Angol máj
Hozzávalók:

-fél kg csíkokra vágott sertésmáj
-20 dkg angol szalonna
-1 gerezd szétnyomott fokhagyma
-só
-bors
-majoránna

Vékony csíkokra vágjuk az angol szalonnát, saját zsírjá-
ban ropogósra sütjük, majd leszűrjük. A visszamaradt zsír-
ban hirtelen megpirítjuk a borssal, majoránnával, szétnyo-
mott fokhagymával ízesített májat. Sózzuk, tálra halmozzuk, 
megszórjuk a ropogós szalonnával. Köretnek zöldséges rizst 
vagy burgonyapürét adunk.

Utazásunkat a szomszédban fejezzük be.
 

Pozsonyi  kocka:
Hozzávalók:

- 10 dkg margarin
- 2 db tojás
- 2 dkg liszt
- 2 dl tejföl
- 4 dkg mazsola
- 10 dkg cukor
- 40 dkg nagykockatészta 
- 5 dkg zsemlemorzsa
- 10 dkg mák
- 15 dkg baracklekvár
- fél citrom héja

8 dkg margarint a tojássárgájával, a fele mennyiségű cu-
korral, a liszttel elkeverjük, majd hozzáadjuk a tejfölt és a 
mazsolát. A tojásfehérjéből 2 dkg cukorral kemény habot ve-
rünk és lazán az édes masszába keverjük. A nagykockatész-
tát kifőzzük, leszűrjük és beleforgatjuk az elkészített tészta-
alapba. Margarinnal kikent, morzsával kihintett tepsibe egy 
sor tésztát rakunk, megszórjuk a megmaradt cukorral kevert 
mákkal. Erre ismét egy sor tésztát rakunk amelyre elosztjuk 
a baracklekvárt, végül a tésztával lefedjük. Reszelt citrom-
héjjal beszórjuk, pirosra sütjük.

Utazásunk végén jó étvágyat és pihenést kívánok.                                                                                          
Feketéné  Molnár Zsuzsa
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